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Кездесу барысында қазақ-молдован 
байланыстарын дамыту перспективасы 
талқыланды.

Қасым-Жомарт Тоқаев Қазақстанда 
Молдова елшілігінің ашылуы екі елдің 
�зара достық қарым-қатынас пен сан 
қырлы серіктестікті нығайтуға ұмты-
лысын к�рсететін айтулы оқиға екенін 
айтты.

#з кезегінде Михай Попшой Мем-
лекет басшысымен бірге барша қазақ-

стандық дипломаттарды кәсіби мере-
келерімен құттықтап, қазіргі халық-
аралық жағдайда дипломатияның ерек-
ше р�л атқаратынына тоқталды.

)ңгімелесу барысында �зара мүддеге 
сай келетін түрлі салада экономикалық 
және инвестициялық ынтымақтастықты 
кеңейту перспективасы қарастырылды.

Кездесу соңында Мемлекет басшы-
сы Молдова Президенті Майя Сандуға 
ыстық ықыласын жолдады.

ИНВЕСТИЦИЯЛЫҚ 
ЫНТЫМАҚТАСТЫҚ 
КЕҢЕЙЕ ТҮСЕДІ

МУЛЬТФИЛЬМ АРҚЫЛЫ 
ПАТРИОТИЗМГЕ БАУЛИМЫЗ

САЯХАТ 
САЛТЫ ӨЗГЕРДІ
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Президент Молдова Премьер-Министріні� орынбасары – Сырт�ы 
істер министрі Михай Попшойды �абылдады.

АВИАЦИЯ –АВИАЦИЯ –

Елдің қорғаныс-өнеркәсіп сала сындағы бірегей кә-
сіпорынға айналған «Қазақстан авиациялық индустрия-
сының» тағдыры тұралап қалды. Алғаш ында еліміздің 
авиациялық өнеркәсіпті дамыту, әуе кемелерін өндіру, 
техникалық қызмет көрсету және жөндеу нарығын дағы 
бәсекеге қабілеттілігін арттыру мақ сатында құрылған 
кәсіпорынның қазір барлық жұмысы тоқтап қалды. 
Бірегей маңызды өнеркәсіптің құлдыр ауына не себеп, 
мемлекеттен қандай қолдау бар?

ПРЕЗИДЕНТ

КӨКЕЙКЕСТІ

ТОҚЫРАУ ТҰТҚЫНЫНДА

Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаевтың төрағалығымен Қазақстан Республикасы 
Қауіпсіздік Кеңесінің кезекті отырысы өтті.

Жиында ішкі және сыртқы к�ші-қон саласындағы негізгі 
үрдістер қарастырылып, Премьер-Министрдің орынбасары 
Ермек К�шербаевтың, сондай-ақ Ішкі істер, Цифрлық даму, 
инновациялар және аэроғарыш �неркәсібі, Еңбек және 
халықты әлеуметтік қорғау министрлерінің ақпараты 
тыңдалды.

Мемлекет басшысы к�ші-қон саясатын іске асыруда 
геосаяси факторлар мен сын-қатерлерді, демографиялық 
болжамдарды және халықтың к�шу себептерін есепке алудың 
маңызына тоқталды.

Президент заңсыз к�ші-қонды болдырмау бойынша 
бақылауды қамтамасыз ету, сондай-ақ елдің адами ка-
питалын арттыруды ынталандыру қажеттігіне назар 
аударды.

Отырыс қорытындысы бойынша Үкіметке бірқатар 
нақты тапсырма берілді, соның ішінде мемлекеттік 
органдардың функционалдық міндеттеріне сараптама жасау 
мен қайта қарау және к�ші-қон саласындағы барлық 
ақпараттық жүйені интеграциялау ісін күшейту міндеті 
жүктелді.

АДАМИ КАПИТАЛДЫ АРТТЫРУДЫ 
ЫНТАЛАНДЫРУ КЕРЕК

Президент Қасым-Жомарт Тоқаев елордада Азиядағы өзара іс-қимыл және сенім 
шаралары кеңесі (АӨСШК) штаб-пәтерінің ашылу рәсіміне қатысты.

ҚҰРМЕТ пен СЫЙЛАСТЫҚ – 
ҚАСТЕРЛІ ҚҰНДЫЛЫҚ

Қасым-Жомарт Тоқаев пен А#СШК бас хатшысы Қайрат 
Сарыбай Ұйымның негізгі кеңсесіндегі ескерткіш тақтаны 
салтанатты түрде ашты. Содан кейін Құрмет қарауылы 
ротасы А#СШК туын к�терді.

Мемлекет басшысы жаңа штаб-пәтердегі жұмыс 
кабинеттерін, open space аумағын, аудармашылар кеңсесін, 
т�рағалық залын және музей-кітапхана б�лмелерін аралап 
к�рді.

Президент іс-шараға жиналған қауым алдында с�з 
с�йлеп, еліміздегі дипломатия саласының қызметкерлері 
мен ардагерлерін кәсіби мерекелерімен құттықтады.

– Бабаларымыз ғасырлар бойы «дала дипломатиясымен» 
�мір сүрген. Халқымыздың мәмілегерлік дәстүрінің арқа-
сында Ұлы далада бейбіт �мірдің ерекше үлгісі қалыптасқан. 
Құрмет пен сыйластық қашанда қастерлі құндылық ретінде 
бағаланған. Ертеден келе жатқан осы қағида – сыртқы сая-
сатымыздың мызғымас тірегі әрі айнымас темірқазығы, – 
деді Мемлекет басшысы.

Президент Астанада Азиядағы �зара іс-қимыл және сенім 
шаралары ж�ніндегі кеңес штаб-пәтерінің ашылуын шын 
мәнінде елеулі тарихи уақиға ретінде атап �тті.

 (Жалғасы 2 -бетте)

ҚОЛЖЕТІМДІ ДӘРІ – ҚОЛЖЕТІМДІ ДӘРІ – 

Соңғы жыл ішінде еліміздің денсаулық сақтау жүйесінде 
халық үшін дәрі-дәрмектің ашықтығын, тиімділігі мен 
қолжетімділігін қамтамасыз етуге бағытталған рефор-
малар басым бағыттардың қатарында болды. Баға бел-
гілеудің жаңа тәсілдері енгізілуде, сатып алу рәсімдерін 
оңтайландыру жүргізілуде, дәрілік айналымның барлық 
кезеңінде сапа мен есептілікке бақылау күшейтілуде. 

 ЖҮЙЕЛІ РЕФОРМА ЖЕМІСІ
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(Басы 1-бетте)

– Отыз жылдан астам уақыт бұрын 
Қазақстан Азиядағы �зара іс-қимыл және 
сенім шаралары ж�ніндегі кеңесті құру 
бастамасын к�терді. Бұл халықаралық 
қоғамдастық тарапынан тұрақтылық 
пен қауіпсіздікті нығайту жолында �ңір 
елдерінің күш-жігерін біріктіру үшін 
дер кезінде жасалған қадам ретінде кең 
қолдауға ие болды. Біз әуел баста тек 
ынтымақтастық, �зара түсіністік пен 
диалог арқылы ғана бейбітшілік пен 
тұрақтылықты сақтап, �сіп-�ркендей 
алатынымызға сендік. Ұйымның сенім ша-
раларын нығайту қағидаты қазіргі заманда 
аса �зекті. Азияның 90 пайызын қамтитын 
және әлем халқының жартысынан аста-
мын біріктіретін А'СШК халықаралық 
қатынастардың дамып келе жатқан ар-
хитектурасындағы маңызды элементке 
айналды, – деді Қасым-Жомарт Тоқаев.

Президент геосаяси шиеленістің �ршуі 
мен к�пжақтылық қағидаттарының әлсіре-
уі �ңірлік және жаһандық тұрақтылыққа 
едәуір қауіп т�ндіретініне назар аударды.

– 5лем бұрын-соңды болмаған күрделі 
үдерістермен бетпе-бет келіп отыр. Оны 
байыппен зерделеп, терең түсіну қажет. 
Шын мәнінде, халықаралық құқықтың 
негіздері біртіндеп күйреп, �здерін заң 
талаптарынан жоғары қоятын күштер 
пайда бола бастады. Мұндай жағдайда 
барлық елдің халықаралық құқық пен 
БҰҰ Жарғысы қағидаттарын қатаң сақтап, 
ортақ нормаларды біржақты тәпсірлемеуі 
маңызды, – деді Мемлекет басшысы.

Қасым-Жомарт Тоқаевтың айтуынша, 
Қазақстан ауқымды саяси және экономи-

калық реформаларды жүйелі түрде жүзеге 
асыруға ниетті.

– Менің Президент ретіндегі ұстаны-
мым – елімізде заң мен тәртіп мызғымас 
қағидатқа айналуға тиіс. Жүргізілген 
реформалар нәтижесінде бейбіт жина-
лыстар туралы заң жетілдіріліп, саяси 

партияларды тіркеу шегі т�мендетілді. 
Жала жабуды қылмыс санатынан шыға-
рып, �лім жазасын алып тастадық. 
Аталған шаралар еліміздің демократия 
құндылықтарына, заң үстемдігіне әрдайым 
бейіл екенін к�рсетеді, – деді Қасым-
Жомарт Тоқаев.

Бұдан б�лек, Мемлекет басшысы 
елімізде энергетика, к�лік және цифрлан-
дыру салаларындағы инфрақұрылымды 
жаппай дамыту үшін қабылданып жатқан 
шараларға тоқталды.

– Қазақстан халықаралық серікте-
стермен бірге теміржол және авток�лік 

дәліздерін, теңіз порттарын, жалпы тран-
зит және логистика саласын жаңғыртуды 
белсенді түрде қолға алды. Цифрлық 
трансформация мен жасанды интеллект 
– еліміздің бәсекеге қабілеттілігінің кепілі. 
Біз Қазақстанды цифрлық мемлекетке 
айналдырғымыз келеді. 'йткені жасанды 
интеллект �сімі инновация мен цифрлық 
дербестіктің негізгі қозғаушы күші бола-
ды. Осы стратегиялық маңызы зор салаға 
күш-жігерімізді жұмылдыру үшін Жасанды 
интеллектіні дамыту ж�ніндегі кеңес құр-
дық. К�п ұзамай қуатты суперкомпьютерді 
іске қосамыз, – деді Президент.

Қасым-Жомарт Тоқаев ауыл шару-
ашылығын жаңғыртуды тағы бір страте-
гиялық бағыт ретінде атады. Ел экономи-
касын әртараптандыруға және азық-түлік 
қауіпсіздігін қамтамасыз етуге аталған 
саланың ықпалы зор.

– Біз жаһандық қосылған қүн тізбе-
гімен толық интеграцияланған, сондай-ақ 
климат пен орнықты даму саласындағы 
мақсаттарға сай келетін тұрақты эконо-
миканың негізін қалап жатырмыз. Бұл 
ұзақмерзімді мақсатқа жету үшін халықа-
ралық серіктестермен тығыз ынтымақта-
стық құруға мүдделіміз. Орайлы сәтті 
пайдаланып, осы маңызды бастаманы 
жүзеге асыруға үлес қосқан дипломаттар 
қауымының айрықша р�лін атап �ткім 
келеді, – деді Мемлекет басшысы.

С�з соңында Қасым-Жомарт Тоқаев 
барша А'СШК қатысушыларына табыс 
тілеп, Ұйымға жоғары деңгейде т�рағалық 
жасағаны, диалогті нығайтудағы �лшеусіз 
күш-жігері, А'СШК-нің институттық 
дамуына қосқан үлесі үшін Қазақстанның 
сенімді досы – 5зербайжан еліне алғыс 
айтты.
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САЯСАТ

ҚҰРМЕТ пен СЫЙЛАСТЫҚ – 
ҚАСТЕРЛІ ҚҰНДЫЛЫҚ

ПРЕЗИДЕНТ

Сенат Т�рағасы Мәулен 5шімбаев іс-шараға 
қатысушыларға ілтипат білдіріп, Палата сарапшылар 
қауымдастығымен ынтымақтаса жұмыс істеп келе 
жатқанын айтты. Соның нәтижесінде бес жыл бойы 
осы бағытта мүдделі тараптармен бірлескен жүйелі 
бастама іске асырылып келеді. Сенат Спикері атап 
�ткендей, кезекті жинақтың жарық к�руі – «Талдау 
мектебі» аясында атқарылған топтық жұмыстың 
жалғасы және нақты нәтижесі.

«Осы жинақтан кейін «Талдау мектебінің» 
т�ртінші легіне қатысушылар �здерін тек түлектер 
ретінде емес, сонымен қатар шешім қабылдайтын 
азаматтарға және ел дамуының �зекті мәселелеріне 
қызығушылық танытатын кең аудиторияға қол-
жетімді толыққанды аналитикалық басылымның 
авторлары деп атай алады. Сенат жанындағы Са-
рапшылар клубы мен «Талдау мектебі» – еліміздің 
зияткерлік әлеуетін қалыптастырып, нығайтуға 
қосқан біздің үлесіміз. Осындай бастамалар арқылы 
Президентіміз Қасым-Жомарт Тоқаев жариялаған 
«Адал азамат» тұжырымдамасының негізгі құн-
дылықтарын дәріптейміз. Олар – білім, азаматтық 
�су, патриотизм және қоғам мүддесіне қызмет етуге 
дайын болу», – деді Мәулен 5шімбаев.

Іс-шара барысында Сенат жанындағы «Талдау 
мектебі» баршаға қолжетімді ашық білім платфор-
масы екені атап �тілді. Сондықтан кез келген адам 
жобаның YouTube арнасына жарияланған бейнелер 
арқылы барлық кезеңдегі дәрістермен таныса алады.

«Біз бүгінгі және бұған дейін жарық к�рген 
барлық материалдар жинағын Парламент депутат-
тарына, салалық мемлекеттік органдарға, талдау 
орталықтарына, университеттерге жолдаймыз. 
Сондай-ақ ашық жариялаймыз. Осы ретте бұл еңбек 
жоба аясында дайындалған үшінші ұжымдық анали-

тикалық зерттеу екенін атап �ткен ж�н. Осылайша, 
Мектеп тыңдаушылары практикада қолдануға 
арналған нақты қоғамдық талдауға қатысты. Бүгін 
таныстырылған зерттеу мемлекеттік институттардың 
жұмысына, заңнамалық қызметке және сарапшылар 
қоғамдастығының жобаларына �з пайдасын тигізеді 
деп сенемін», – деп Мәулен 5шімбаев кездесуге 
қатысушыларға жобаға қолдау білдіргендері үшін 
алғыс айтты.

Айта кетейік, «Талдау мектебінің» т�ртінші 
легінде 14 команда жасақталды. Олар білім беру 
ісіндегі инклюзия, гендерлік теңгерім, жасыл 
энергетиканы дамыту, еңбек к�ші-қон мәселелері, 
�ңдеу ші �неркәсіпті �ркендету, заң шығару қыз-
метінде жасанды интеллектіні қолдану және Орта-
лық Азиядағы орнықты даму сияқты негізгі 7 бағыт 
бойынша жұмыс істеді.

Елдің орнықты даму мәселелерін талқылау 
кезінде сарапшылар инклюзивті білім беру ісінде 
цифрлық шешімдерді және Қазақстанның эконо-
микалық �су факторы ретінде әйелдердің әлеуетін 
жүзеге асырудың түрлі жолдары мен форматтарын 
ұсынатын бірлескен жобалар әзірлеу ж�нінде с�з 
қозғады. Сондай-ақ энергетика, �ңдеу �неркәсібі, 
медицина, цифрландыру, климаттық күн тәртібімен 
бірге негізгі салаларды да дамытуға қатысты бол-
жамдар ұсынылды.

Жинақты таныстыру рәсімінде «Астана» халық-
аралық қаржы орталығының басқарушысы Ренат 
Бектұров, Президент жанындағы Қазақстанның 
стратегиялық зерттеулер институтының бас ғылыми 
қызметкері Санат К�шкімбаев, экономист, DESHT 
талдау орталығының басшысы Қуаныш Жайықов 
және тағы басқа сарапшылар с�з с�йлеп, �з ұсыныс-
тарын жеткізді.

ОЙЛЫ ҰРПАҚҚА 
ОРТАҚ ПЛАТФОРМА

СЕНАТ

Астанада еліміздің әлеуметтік-экономикалық даму мәселелеріне арналған ана-
литикалық мақалалар жинағы көпшілікке таныстырылды. Жаңа кітапты Сенат 
жанындағы Сарапшылар клубының мүшелері мен «Талдау мектебі» жобасының 
төртінші легіне қатысқан түлектер бірлесіп әзірледі.

Тұрғындардың айтуынша, 
орталықтандырылған су жүйесі 
болғанымен, оның техникалық 
жағдайы �те нашар. Құбырдағы 
су қысымы тым әлсіз, ал кей-
бір к�шелерге мүлде жетпейді. 
Тұрғындар суды түнде ыдыстарға 
жинап, күн тәртібін соған бейім-
деуге мәжбүр. Мәселе тек оның 
қолжетімсіздігінде ғана емес, са-
пасына да қатысты. Қоғам белсен-
дісі Раушан Жұматаева к�птеген 
жекеменшік ұңғыма �з бетімен, 
санитарлық нормаларды сақтамай 
қазылғанын айтты.

«AMANAT» партиясы фрак-
циясының мүшесі Максим Рожин 
бұл мәселе алғаш рет бір жарым 
жыл бұрын Қаскелеңдегі қоғам-
дық қабылдауда к�терілгенін атап 
�тті. Ол кезде 20-дан астам мәселе 
тіркеліп, олардың басым б�лігі 
шешілген. Алайда қазір ең �зекті 
ауызсу мәселесі қалып отыр.

– Қазір ауылда 4 500-ден астам 
үй орталық су жүйесіне қосыл-
маған. Тұрғындар әртүрлі та-
рифпен, сапасы күмән тудыратын 
жеке ұңғымалардан су тұтынып 
отыр. Қажетті құжаттар мен жер 
телімі дайын. Енді басты мақсат – 

республикалық бюджеттен қаржы 
тарту. Бұл мәселе Үкімет қарауына 
ұсынылды. Премьер-Министр та-
рапынан бақылауға алынды. Бюд-
жет нақтыланғанда қаржы б�ліну-
ге тиіс. Бұл мәселе «AMANAT» 
партиясының тікелей бақылауын-
да. Партияның «Халықпен бірге!» 
сайлауалды бағдарламасында 
инфрақұрылымды жаңғырту не-
гізгі басымдықтардың бірі ретінде 
белгіленген, – деді М.Рожин.

Жобалық-сметалық құжат-
тамаға сәйкес, ұзындығы 184,8 
шақырым болатын су құбыры, екі 
су қоймасы, үш насос стансасы, 

дизельді генератор мен транс-
форматорлық қосалқы станса 
салу жоспарланған. Құрылыс 
аяқталғаннан кейін шамамен 
20 мың адам таза ауызсуға қол 
жет кізетін болады.

Қарасай ауданында осындай 
жобалар кезең-кезеңімен жүзеге 
асырылуда. Қазір Жаңатұрмыс 
пен Қарат�бе ауылдарында су 
құбыры желісі салынып жатыр. 
Сондай-ақ Елтай, Жармұхамбет, 
Шалқар және Қайрат ауылда-
рында да құрылыс жұмыстары 
бас талған. Бұл жобаларға 1,7 мил-
лиард теңге б�лінген.

ТАЗА СУҒА ЖЕТЕ АЛМАЙ ОТЫР 
Алматы маңындағы Қарасай ауданына қарасты Кемертоған ауылында ауызсу 
мәселесі көп жылдан бері шешілмей келеді. Мәжіліс депутаттары Максим Рожин 
мен Данияр Қасқарауов өңірге жұмыс сапары аясында ауыл тұрғындарымен 
кездесті.

30 мың халқы бар Үшт�бе қаласын орталықтанды-
рылған жылумен қамту «Жылыту орталығы» ЖШС-
ның орталық қазандығы арқылы жүзеге асырылады. 
Жылу желілерінің жалпы ұзындығы – 15,3 шақы
рым.

2024 жылы қаланың жылу жүйесінің қуатын арт-
тыру үшін қуаты 12 Гкал/сағат болатын блок-модульді 
газ қазандығы орнатылды. Оның тиімді жұмысын 
қамтамасыз ету үшін ұзындығы 1,7 шақырым бола-
тын, тозу деңгейі 50%-ға жеткен магистралдық жылу 
трассасын жаңғырту қажеттілігі туындады.

Жобаның құны 870 млн теңге, оның 70%-ы 
республикалық бюджеттен және 30%-ы жергілікті 
бюджеттен қаржыландырылады.

Бүгінде жұмыстардың 76%-ы аяқталды. 1,7 шақы-
рым жылу желілерінің 1,3 шақырымы тартылды. Осы 
жылдың тамыз айына қарай реконструкциялауды 
толық аяқтау жоспарлануда.

Жобаны жүзеге асыру нәтижесінде Үшт�бе қа-
ласының тұрғындары 349 абонент, оның ішінде 282 
тұрғын үй мен 67 заңды тұлға үздіксіз жылумен жаб-
дықтауға қол жеткізе алады. Авариялық жағдайлар 
мен технологиялық бұзушылықтардың туындау қаупі 
азаяды, орталықтандырылған жылумен жабдықтау-
дың сапасы мен сенімділігі артады.

Тұрақты және сапалы жылумен қамтамасыз ету 
инфрақұрылымдық дамудың маңызды элементі 
болып саналады. Мұндай жобаларды жүзеге асыру 
�ңірлерде �мір сүру деңгейін арттыруға ықпал етеді.

ЖЫЛУ КӨЗДЕРІ ЖАҢҒЫРТЫЛАДЫ
Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаевтың өңірлердегі инженерлік желілер 
мен жылу көздерін жаңғырту жөніндегі тапсырмаларын жүзеге асыру шеңберін-
де Үкімет резервінен Жетісу облысының Үштөбе қаласындағы жылу желілерінде 
жөндеу жұмыстарын аяқтау үшін шамамен 210 млн теңге бөлінді. Тиісті Қаулыға 
Премьер-Министр Олжас Бектенов қол қойды.

ҮКІМЕТ

МӘЖІЛІС
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Әдебиет БЕЛГІБАЙҰЛЫ,
Қарағанды облысы

Жаңа мектеп заман талабына сай 
жобаланған. Онда химия және робото-
техника кабинеттері, кітапхана, лифт, 
асхана, инклюзивті орта, пандустар мен 
тактильді жолақтар қарастырылған. 
Мердігерлердің айтуынша, мектеп ғимараты 
жаңа оқу жылы басталғанға дейін толықтай 
пайда лануға беріледі. Мектеп іске қосылған 
соң &скемен қаласындағы қарқынды 
дамып келе жатқан аудандардың бірі – 
Жібек маталары комбинаты шағынау-
данында орналасқан мектептің жүктемесі 
едәуір азаяды деп жоспарланып отыр.

Бүгінде Шығыс Қазақстан облысында 
бес жаңа білім беру мекемесі пайдалануға 
берілді. Олар Шемонаиха, Риддер, &скемен 
қалаларында және Глубокое ауданына 
қарасты Белоусовка ауылында орналасқан. 
Соның ішінде Шемонаиха ауданындағы 
Шәкәрім атындағы №4 және Риддер 
қаласындағы №12 жалпы білім беретін 
мектептердің оқушылары ескі, тозығы 
жеткен ғимараттардың орнына салынған 
заманауи мектептердің табалдырығын 
алғаш аттады. Бұл – «AMANAT» партия-
сының 6ңірде үш ауысымды және апатты 
мектептерді жою, кадр жетіспеушілігін 

азайту және инфрақұрылымды жаңарту 
жолындағы жұмысының айқын к6рінісі.

Ерлан Саиров қазіргі таңда мектеп 
туралы айтқанда «Педагог мәртебесі 
туралы» заңды ескермеу мүмкін емес 
екендігіне назар аударды.

– &скеменде заманауи мектеп салынып 
жатыр. Бірақ мұндай білім ордасында 
ынтасы бар, білікті мұғалімдер жұмыс 
істемесе, оның еш пайдасы жоқ. «Педагог 
мәртебесі туралы» заңның арқасында біз 
соңғы жылдары тек жалақыны к6теріп 
қана қойған жоқпыз, сонымен қатар жақсы 
мұғалімдерді мектепке тартуға және оларды 
дамытуға жағдай жасадық. Бұл – сапалы 
білім берудің берік іргетасы, – деді депутат.

Мұғалім тапшылығы әсіресе ауылдық 
жерлерде әлі де шешілмеген мәселе. 
Дегенмен педагог мәртебесін к6теруге 
бағытталған заңнаманың біртіндеп жүзеге 
асырылуы алғашқы нәтижесін бере бастады. 
Мұғалімдердің жалақысы екі еседен аса 
6сті, біліктілік, ғылыми дәреже және 
тәлімгерлік үшін қосымша үстемақылар 
қосылды, қағазбастылық едәуір азайды. 
Мұның барлығы ұстаз мамандығының 
мәртебесін арттыра түсуде.

Еңбек ұжымымен «AMANAT» партия-
сының фракция мүшелері, Мәжіліс де пу-
таттары Арман Қалықов, Үнзила Шапақ, 
Құдайберген Бексұлтанов, Бауыржан 
Сма ғұлов және Тілектес Адамбеков кездесті. 
Олар шахтерлерге Мемлекет басшысының 
реформалары мен «AMANAT» партиясының 
сайлауалды бағдарламасының жүзеге 
асырылуы туралы айтып берді. 

Қазіргі таңда «Киров» шахтасында Exim 
Artis компаниялар тобынан шамамен 650 
адам еңбек етеді. Кәсіпорын жарты жылда 
220 мың тоннадан аса к6мір 6ндіріп, жылдық 
жоспардың тең жартысынан к6бін орындады. 
Шахта тұрақты жұмыс орындарымен 
қамтамасыз етіп, 6ндірістің тұрақтылығын 
дәлелдеп отыр.

Сайлау науқаны барысында партия 
6кілдері мен сайлаушылардың кездесулерінде 
ең маңызды мәселелердің бірі – зиянды 
әрі қауіпті 6ндірісте еңбек ететін жұмыс-
шыларды ертерек зейнетке шығару жайы 
болды. Сол себепті 6ткен жылдың 1 қаң-
тарынан бастап Қазақстанда зиянды еңбек 
жағдайларында ұзақ уақыт жұмыс істеген 
азаматтарға арнайы әлеуметтік т6лем 
енгізілгені с6з болды.

– Зиянды 6ндірісте еңбек ететіндер 
үшін зейнетке шығу жасын 55 жасқа т6-
мен дететін заң бір жарым жыл бойы жұмыс 

істеп келеді. Егер олар кейін қауіпті жұ-
мыстарды жалғастырмаса, арнайы әлеуметтік 
т6лемдер т6ленеді. 63 жасқа толғаннан 
кейін зейнетақы қорынан т6лемдерге база-
лық және ынтымақты зейнетақы қосылады, 
ал республикалық бюджеттен, жұмыс беру-
шілер мен сақтандыру компанияларынан 
т6ленетін т6лемдер тоқтатылады. Айта 
ке тейік, жұмысшы 6ндірісте еңбек етуді 
жал ғастыра алады, оны ешкім себепсіз 
жұ мыстан шығаруға құқылы емес, – деді 
депутат Бауыржан Смағұлов.

Депутат осы уақыт ішінде 15,5 мыңнан 
астам қазақстандық бұл мүмкіндікті пайда-
ланғанын, олардың 2,5 мыңнан астамы 
Қарағанды облысының тұрғыны екенін 
атап 6тті.

Сондай-ақ маңызды мәселе – еңбекті 
қорғау және 6ндірістегі қауіпсіздікті қамта-
масыз ету. Мәжіліс депутаты, «AMANAT» 
партиясы фракциясының мүшесі Құдай-
берген Бексұлтановтың айтуынша, былтыр 
Қарағандыда қоғамдық денсаулық сақтау 
және кәсіби денсаулық институты қайта 
құрылған.

– Оның негізгі миссиясы – кәсіби ау-
рулардың профилактикасы, диагностикасы 
мен емі, сондай-ақ еңбек медицинасы 
са ласындағы ғылыми-зерттеу жұмыстары. 
Бұл бұрыннан бар мәселені шешу үшін 
қабылданған шара болды: зиянды кәсіп-
орындарда жұмыс істейтін адамдарға ар-
нал ған мамандандырылған қызметтерді 

жо ғалту қаупі туындаған еді. Бұл «Халықпен 
бірге!» сайлауалды бағдарламамызға енгізіліп, 
жүзеге асырылды. Институт зиянды 6ндірісте 
жұмыс істейтін жарты миллион қазақ-
стандықтың денсаулығын тиімді қорғауға 
мүмкіндік береді, – деді ол.

Сонымен қатар 6неркәсіптік қауіпсіздік 
мәселелері әлі күнге дейін 6зекті болып 
тұр. Еңбек және халықты әлеуметтік қорғау 
министрлігінің статистикасы бойынша, 
Қарағанды облысы 6ндірістік жарақаттану 
бойынша к6ш бастап тұр – 2024 жылы 159 
адам зардап шеккен. Сондықтан Мәжіліс 
депутаты, «AMANAT» партиясының фракция 
мүшесі Арман Қалықов еңбек қауіпсіздігі 
мәселелеріне баса назар аударды.

– Шахтаға түсу кеңсе жұмысына ұқса-
майды, бұл – шаң, газ. Мұндай жұмыс – күн 
сайынғы ерлік. Сондықтан қауіпті 6ндірісте 
еңбек ететіндердің мүддесі мен жалпы еңбек 
адамдарының қауіпсіздігін қамтамасыз ету 
– әрдайым Мемлекет басшысының 
бақылауында. Бір жыл болды, депутаттар 
қабылдаған маңызды заңдар жұмыс істеп 
келеді, олар жұмысшының кінәсіне қа-
рамастан, 6ндірістегі апаттар кезінде толық 
сақтандыру т6лемдерін қамтамасыз етеді. 
Сонымен қатар егер қауіпсіздік ережелері 
бұзылса, еңбек инспекторларының 6ндірісті 
дереу тоқтату құқығы бар, – деді ол.

Ал шахтерлер жастардың жетіспеушілігі 
мәселесіне назар аударды. Шахтерлердің 
к6пшілігі – әке жолын жалғастырушылар. 
Алайда жас мамандарды тарту, жеңілдетілген 
ипотекалық несиелеу бағдарламаларын 
кеңейту және шахтерлерге әлеуметтік 
қолдаудың жаңа шараларын енгізу маңызды.

– Біз жеңіл жағдайларды сұрамаймыз 
– біздің жұмысымыз осы. Бірақ мемлекет 
шынымен қамқор болып, ерте зейнетке 
шығуға, қымбат пайызсыз баспана алуға 
жағдай жасап, қауіпсіздік бұзылғанда еңбек 
инспекторы жұмысты бірден тоқтата ала-
тынын к6ргенде, бойымызға сенім ұялайды. 
Ең бастысы, айтылған с6з бен атқарылған 
іс үйлесуі керек. Сонда жастар шахтаға 
келеді, 6йткені бұл мамандық тұрақтылық 
береді, – дейді шахта тазалау б6лімінің 
жұмысшысы Леонид Рукшин.

Бұл бағытта «AMANAT» партиясы 
кешенді шараларды жүзеге асырып жатыр: 
жұмыс орындарының жәрмеңкелері 
ұйымдастырылады, колледждер мен 
мектептерде кәсіптік бағдар беру жұмыстары 
жүргізіледі, жастарды 6ңірлерде жұмысқа 
орналастыруды қолдау бағдарламалары 
жүзеге асырылып отыр.

Кездесу соңында депутаттар бұл мә-
селелерді заң шығару бастамалары, партия 
бағдарламалары және Үкіметпен бірлескен 
жұмыс арқылы жүйелі түрде шешуге дайын 
екендерін айтты.

Жалпы, «М-1» жылу магистралін жаң-
ғырту жұмыстары талай жылдан бері 6зекті 
болып келген. Міне, осы жұмысты Тараз 
қаласы әкімдігі қолға алып, қыс қамына 
қазірден кіріскен. Мәжілісмендер әуелі 
құрылыс алаңында жүріп жатқан жұ-
мыстардың жай-күйімен танысып, жауапты 
мердігер және мамандармен тілдесті. 

– &здеріңізге мәлім, күні кеше Парла-
мент палаталарының бірлескен отырысы 
6тіп, Мәжіліс т6рағасы Ерлан Қошанов 
сегізінші сайланған ҚР Парламенті ІІІ 
сессиясының жұмысын қорытындылады. 
Жамбыл облысынан сайланған депутаттар 
Мәжіліс жұмысына бір кісідей үлесімізді 
қостық деп айта аламын. 

Ал 6ңірге келгендегі мақсатымыз – 
әріптесім Гүлдара Алданышқызы екеуміз 
аймақтағы «AMANAT» партиясының 
сайлауалды бағдарламасына кірген жо-
балардың іске асырылуы, жылу желілерін 
жаңғырту, қысқа дайындық жұмыстарын 
жан-жақты саралау. Сонымен бірге алда-
ғы күндері 6ңірдегі денсаулық сақтау 

ны сандары, мектептер мен жаңадан са-
лынып жатқан кәсіпорындардың құры-
лысымен танысамыз. Бұдан б6лек, 6ңір 
тұрғындарымен кездесулер 6ткіземіз, – 
деген Мұқаш Зұлқарнайұлы құрылысқа 
жауаптыларға күрделі ж6ндеу жұмыстарын 
жеделдетіп бітіру қажеттігін ескертті.

– Адамдардың 6мір сүру сапасын 
жақсарту үшін ең әуелі үйлерде жылу, ыстық 
су және кәріз жүйесінің дұрыс жұ мыс істеуі 
қажет. Таразда жылу желілері мәселесі 
ондаған жыл бойы шешілмей келген. Енді 
бұған к6з жұма қарауға бол майды. Тұрғын-
дар қысқы суықта жылудан тарықпайты-
ны на сеніп 6мір сүруі керек. Сондықтан 
құрылыс жұмыстарын сапа лы әрі жоспар-
ға сай аяқтау қажет, – деді депутат. 

Мәжілісмен Гүлдара Нұрымның ай -
туынша, Жамбыл облысы партияның 
сай лауалды уәделері мен депутаттар дайын-
даған «Жылу энергетикасы туралы» заңның 
нақты жүзеге асырылуының үлгісін к6рсетіп 
отыр. Бұл заң жылу жүйелерін орталық-
тандырылған, жергілікті және жеке жүйелер 
деп б6луді, тариф саясатын жаңартуды, 
сондай-ақ сенімділік пен қауіпсіздікке 
қо йылатын талаптарды қатаңдатуды к6здейді.

– Тұрғындар партия уәде берсе, оны 
орындайтынына к6з жеткізуі керек. Біз 
құрғақ с6збен шектелмейміз, әр аймақта 
нақты нәтижеге жұмыс істейміз. Таразда 
біз осының нақты мысалын к6ріп отырмыз. 
Қаржы б6лінді, мердігер жұмыс істеп 
жатыр, құбырлар ауыстырылуда, тұрғындар 
нақты 6згерісті к6ріп отыр, – деді Гүлдара 
Алданышқызы.

Айта кетейік, шаһардағы күрделі ж6ндеу 
жүріп жатқан «М-1» жылу магистралі 1990 
жылы салынған. Яғни, 35 жыл қолданыста 
болған. Ал жылу желілерін пайдаланудың 
нормативтік ресурсында мерзімі 25 жылдан 
аспауы керек. Осыған байланысты 2023 
жылдың басында қала аумағындағы ма-
гистралды және ішкі кварталдық жылу 
желілеріне техникалық тексеру жұмыстары 
жүргізілген. Қорытындысында, «М-1» 
жылу магистралі 80 пайызға тозған деген 
нәтиже шығарылған. 

Осылайша, 2023 жылы қала әкімдігі 
«Тараз қаласы Сыпатай батыр, Т6ле би, 
Қ.Тұрысов к6шелерінің бойындағы «М-1» 
жылу магистралін қайта жаңғырту» жұмыс 
жобасын әзірлеп, мемлекеттік сараптаманың 
оң қорытындысы алынған. Аталған жылу 
желісін ж6ндеуден 6ткізуге республикалық 
және облыстық бюджеттен тиісті қаржы 
қаралып, мемлекеттік сатып алу конкурсы 
аясында жеңімпаз мердігермен келісімшарт 
жасалған. 

Құрылыс-монтаждау жұмыстарының 
тапсырыс берушісі Тараз қаласы әкімдігі-
 нің тұрғын жай-коммуналдық шаруашы-
лық, жолаушы к6лігі және автомобиль 
жолдары б6лімі болса, мердігері – «Са-
рыағаш-Аман» ЖШС. Техникалық қа-
дағалаушысы – «АДС САПА» ЖШС, ал 
ав торлық қадағалау жұмысына «Институт 
«КазНИПИЭнергопром» АҚ жауапты. 

Былтыр аталған жылу құбырының 
4 602 метр б6лігі ауыстырылса, биыл қалған 
1 536 метрі жаңартылады деп күтілуде. 
Жобаның жалпы құны 10 миллиард теңгеден 
асады. Жоба толық аяқталғаннан кейін 
Тараздағы жылу желілерінің тозу деңгейі 
67 пайыздан 51 пайызға дейін т6мендемек. 
Бұл – оң 6згерістерге бастайтын маңызды 
қадам.

Міне, осы жұмыстарды к6збен к6рген 
мәжілісмендер құрылыс жұмыстарына оң 
бағасын берді. Ал түс қайта депутаттар 
тұрғындармен кездесіп, к6пшіліктің 
к6кейінде жүрген мәселелерге құлақ түрді. 

ЖАҢА МЕКТЕПТІҢ ЖАҢА МЕКТЕПТІҢ 
ҚҰРЫЛЫСЫН ТЕКСЕРДІҚҰРЫЛЫСЫН ТЕКСЕРДІ

ЕҢБЕКТІ ҚОРҒАУ – МАҢЫЗДЫ МӘСЕЛЕЕҢБЕКТІ ҚОРҒАУ – МАҢЫЗДЫ МӘСЕЛЕ

МАГИСТРАЛДІ ЖӨНДЕУ МАГИСТРАЛДІ ЖӨНДЕУ 
ЖҰМЫСТАРЫМЕН ТАНЫСТЫЖҰМЫСТАРЫМЕН ТАНЫСТЫ

Шығыс Қазақстан облысының Өскемен қаласында 600 орын-
дық жаңа мектептің құрылысы жалғасуда. Бұл білім ордасы 
«AMANAT» партиясының сайлауалды бағдарламасы мен «Келе-
шек мектептері» ұлттық жобасы аясында салынуда. Құрылыс 
барысымен Мәжіліс депутаты, «AMANAT» партиясы фракциясы-
ның мүшесі Ерлан Саиров танысты.

Қарағандыға арнайы келген «AMANAT» партиясының фракция мү-
шелері «Киров» шахтасының еңбек ұжымымен кездесті. Шахтерлер 
жұмыс қауіпсіздігі, әлеуметтік көмек, қолжетімді баспана және ма-
мандықтың болашағы туралы сұрақтарды қозғады. Әдеттегі ресми 
баяндамалар емес, күн сайын қауіпті жағдайда еңбек ететін шахтер-
лермен шынайы әрі еркін әңгіме өрбіді. Осындай ашық әңгіме ең-
бек мамандықтары жылы айрықша мәнге ие болды, себебі бүгінде 
жас мамандарға қолдау мен жігер беретін шаралар қажет.

Маңғыстау облысындағы халқы ең к6п 
ауданда бұрын толыққанды аурухана 
болмаған. Маусым айында ашылған жаңа 
к6псалалы аурухана алты корпустан тұрады. 
Онда жұқпалы аурулар б6лімі, балалар 
б6лімшесі, терапия, босану блогы, зарар-
сыздандыру, диагностика қызметтері, 
қа былдау б6лімі және бірнеше операция-
лық б6лме бар. Медициналық мекеме 150 
науқасқа арналған, штатында 260 маман 
жұмыс істейді.  

Депутаттар бұл жоба халыққа берілген 
әлеуметтік уәделердің іс жүзінде орын-
далғанының дәлелі екенін атап 6тті. 

– Бұл – 200 мыңдай тұрғынның к6п-
жылғы үмітін ақтаған маңызды жоба. Біз 
осы жобаны партияның сайлауалды 
 бағ дарламасына енгіздік және нәтижесін 
к6зімізбен к6ріп отырмыз. Заманауи опе-
рация б6лмелері, зертханалары, қабыл дау 
және босану б6лімдері бар аурухана енді 
50 шақырым қашықта емес, ауданның 
6зінде тұр, – деді Е.Жаңбыршин.

Кездесуде денсаулық сақтау жүйесін 
жаңарту мәселесі де талқыланды. 
Мәжілістегі Wлеуметтік-мәдени даму 
комитетінің т6рағасы Асхат Аймағамбетов 
дәрігерлерге медицина саласын дамытуға 
бағытталған шаралар туралы баяндады.

Ауылды жерлердегі дәрігер тапшылы-
ғы – ең 6зекті мәселенің бірі. Биыл Маң-
ғыс тау облысының ауылдарына к6шіп 
барған 32 дәрігерге 100 ең т6менгі жалақы 
м6лше рінде (шамамен 9 миллион теңге) 
к6терме т6лем берілген. Жалпы, ел бойынша 
700-ге жуық медицина қызметкері ауылдарға 
жұмысқа ауысқан. Бұл да «AMANAT» 
пар тиясының сайлауалды бағдарламасында 
қарас тырылған. 

Бұған қоса, Президент тапсырмасымен 
медицина қызметкерлерін кәсіби сақ-
тандыру жүйесі жұмыс істейді. Енді дә-
рігерлердің қателігі салдарынан болған 
шығындар маманның жеке қаражаты емес, 
бюджет есебінен 6теледі. Асхат Айма-

ғамбетов 6з с6зінде Мәжіліс депутаттары 
мен партияның осыған ұқсас 6зге де нақты 
жетістіктеріне тоқталды. 

– Біз қорғаған ең маңызды нәрсе – 
алғашқы медициналық к6мекті бәріне 
қолжетімді ету. МWМС жарнасы болмаса 
да емханаға баруға, негізгі қан талдауларын 
тапсыруға, ЭКГ, УДЗ 6туге, әлеуметтік 
маңызды аурулар бойынша (туберкулез, 
АИТВ, онко) ем алуға, дәрігер кеңесін 
алуға құқығы бар. Бұл міне, Президенттің 
тапсырмасына сай, оны қамтамасыз ететін 
маңызды шешім болды. Сондай-ақ әлеу-
меттік маңызы бар ауруларды емдеуге 
арналған дәрі-дәрмектерге қосымша құн 
салығы салынбайтын болды. Бұл шешім 
ең қажетті дәрі-дәрмектер бағасының 
қымбаттауының алдын алады, – деді 
А.Аймағамбетов.

Дәрігерлер соңғы жылдары мемлекет 
денсаулық сақтау саласына ерекше к6ңіл 
б6ле бастағанын, партия халық 6тініштерін 
қарап, нақты 6згерістерге қол жеткізгенін 
айтты. Дегенмен кадр тапшылығы, тұрғын 
үй, шалғайдағы ауыл тұрғындары үшін 
логистика мәселесі әлі де 6зекті. Дәрігерлер 
бұл түйткілдерді жүйелі түрде шешу, ашық 
диалог жүргізу және бірлесіп әрекет ету 
маңызды екеніне тоқталды.  

Кездесу барысында депутаттар ау-
рухананы аралап, медицина қызмет-
керлерінің сұрақтарына жауап берді. 
Олардың ұсыныстарын тыңдап, 6зекті 
мәселелерді ашық талқылады. Айтылған 
ұсыныстар депутаттардың бақылауына 
алынып, жауапты министрліктермен 
бірлесе пысықталады.

Айта кету керек, «AMANAT» партия-
сының Маңғыстау облысы бойынша 
сай лауалды бағдарламасы аясында 2027 
жылға дейін 6 денсаулық сақтау нысанын 
салу, 10 нысанды күрделі ж6ндеуден 6ткізу 
және бастапқы медициналық-санитарлық 
ұйымдарды заманауи құралдармен 100 
пайыз қамтамасыз ету жоспарланған.

Бүгінде елімізде «Халық үніне құлақ асатын мемлекет» тұжы-
рымдамасы жүйелі жемісін беруде. Баянды бастама аясында 
атқамінерлер өңір-өңірлерді аралап, бұқараның базынасына құлақ 
түріп келеді. Бұл орайда депутаттар да тұрғындармен кездесіп, 
аймақтардағы өзекті мәселелерге зер салуда. Күні кеше Мәжіліс 
депутаттары, «AMANAT» партиясы фракциясының мүшелері Мұқаш 
Ескендіров пен Гүлдара Нұрым да Тараз қаласына ат басын тіреп, 
«М-1» жылу магистралін жаңғырту жобасының барысымен танысты. 

Саятхан САТЫЛҒАН,
Жамбыл облысы 

ТҮЙТКІЛДЕРДІ БІРЛЕСЕ ТҮЙТКІЛДЕРДІ БІРЛЕСЕ 
ШЕШКЕН ЖӨНШЕШКЕН ЖӨН
Өңірлерге жұмыс сапары барысында Мәжіліс депутаттары, 
«AMANAT» партиясы фракциясының мүшелері Еділ Жаңбыр шин 
мен Асхат Аймағамбетов Маңғыстау облысына барды. Олар 
Мемлекет басшысының тапсырмасы аясында Маңғыстау 
ауылында ашылған 150 орындық жаңа аудандық аурухананың 
жұмысымен танысты.
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КӨКЕЙКЕСТІ

  ТАҒДЫРЫ БҰЛЫҢҒЫР НЫСАН

«Қазақстан авиациялық индустрия-
сы» ЖШС – еліміздегі жалғыз авиация-
лық-техникалық орталық. 2016 жылдан 
бері орталықта әскери ұшақтарды пай-
да лану бойынша мамандар, сондай-ақ 
шетелден білім алған жас инженерлер 
мен техниктерден тұратын жоғары білік-
ті қызметкерлер жұмыс істеді. 2018-2020 
жыл дары Қазақстан Республикасы аума-
ғында алғаш рет отандық кәсіпорын 
Ан-72, Су-25 Су-27, С-295 ұшақтарында 
регламенттік жұмыстарды орындады. 

'скери авиацияның техникалық 
дайындығы осы кәсіпорынға тікелей 
байла н ысты. )кінішке қарай, стратегия-
лық маңызы бар «Қазақстан авиация 
индустриясы» ЖШС 2024 жылғы ақпан-

нан бері үлкен дағдарысқа тап болды. 
Жал ғыз авиациялық-техникалық орта-
лық тың жұмысы түгел дерлік тоқтады. 
Қызметкерлердің 85 пайыздан астамы 
мәжбүрлі демалысқа жіберіліп, жалақы-
сыз күн кешіп отыр. Осы уақыт аралы-
ғын  да шетелде даярлықтан /ткен білікті 
мамандар да жұмыстан кетіп тынды. 
Олардың есепшоттары мен мүлкілері 
бұғатталған к/рінеді. Ангарда тұрған 
алты ұшақ бес жылдан бері әуеге к/те-
р ілген жоқ. Сол алты ұшақтың т/ртеуі – 
Су-25 үлгісіндегі әскери ұшақ. 

– Қазіргі кәсіпорындағы негізгі про-
блема – қаржылық қиындықтар. Бұрын ғы 
басшылықтың қаржылық қызметті тиім-
сіз басқаруы салдарынан кәсіпорын 
мемлекет алдында қомақты салықтық 
қарызға батты. Соның салдарынан есеп-
шот тарымыз бұғатталып, /ндірістік қыз-
меті міз толығымен тоқтап тұр. Соң ғы бір 
жарым жыл к/лемінде құқық қор ғау ор-
ган дары тарапынан жедел-із дес тіру шара-
лары жүргізіліп, сыбайлас жемқорлыққа 
қарсы қызметтер тексеріс жүргізіп жатыр. 
Бұл жағдай да кәсіп орын  ның қалыпты 
жұмыс істеуіне кед ергі келтіруде.

Біз бұл қиындықтарға қарамастан, 
Қазақстан Қарулы Күштерінің жауын-
герлік әзірлігін арттыру жолында жұмыс 
істеуге дайынбыз. Елдің /зінің әскери 
авиациясы болуы – ұлттық қауіпсіздіктің 

негізгі шарты. Ангарда тұрған СУ-25 
ұш ақ тары – еліміздің оңтүстігіндегі 
таулы шекараның сенімді қорғаушылары. 
Олардың қазіргі күйі біз үшін үлкен 
ал аң дау шылық туғызады, – дейді «Қа-
зақстан авиация индустриясы» ЖШС 
бас директоры Қайрат Жауханов.

ДЕПУТТАР К�МЕК БЕРЕ АЛА МА?

Жұмысшылар мен салалық қауым-
дас тықтан түскен /тініштерге байла-
нысты 1 шілде күні кәсіпорынға 
«AMANAT» партиясы фракциясының 
деп утаттары келді. Мәжілісмендер 
ұжым мен кездесіп, /ндірістік алаңдарды 
аралап, қызметкерлерді жеке тыңдады. 
Зауытта мамандар да, ангарлар да, сер-
тификатталған құрал-жабдықтар мен 
инфра құрылым да бар екені белгілі 
болды. Тек ең бастысы – мемлекет тара-
пы нан жүйелі қолдау мен зауыттың 
болашағына қатысты нақты шешім же-
т іс пейді. Депутаттар бұл мәселені жауап-
ты мемлекеттік органдардың деңгейіне 
дейін к/теруді к/здеп отыр.

– Мемлекет басшысы айтқандай, 
/ндірістік қуатты арттырып, шағын 
авиа цияны дамыту қажет. Отандық 
кәсіп орындарға қолдау к/рсету керек. 
Бұл зауыт осы міндеттерді орындауға 
толық қауқарлы. Бірақ қазір зауыт 

жұмыс істемей тұр. Себебі ол дәрменсіз 
емес, оны тығырыққа тіреген. Тапсырыс-
тың жоқтығы, мүліктің бұғатта болуы, 
жер ге қатысты даулар мен дер кезінде 
/т ел меген қарыздар – мұның бәрі ұйым-
дастырушылықтың жоқтығын к/рсетеді. 
Қазақстанның техникалық авиациясын 
қайта к/кке к/теруге, қорғаныс әлеуетін 
күшейтуге қауқарлы зауыттың салғырт-
тықтың кесірінен жабылып қалуына жол 
бермейміз. Бұл мәселені Парламентте де 
к/тердік. Енді нақты мерзімі мен міндет-
темелері бар шешімдерді талап етеміз, – 
деді Мәжіліс депутаты, «AMANAT» 
пар  тиясы фракциясы жетекшісінің 
орынбасары Павел Казанцев.

Ал «Қазақстан авиация индустриясы» 
ЖШС бас директоры Қайрат Жауханов 
зауыт жылына онға дейін күрделі ж/ндеу 
жүргізе алатынын, мұны тәжірибе жүзін-
де дәлелдегенін айтты. Алайда орындал-
ған тапсырыстар үшін есеп айырыспай, 
жаңа келісімшарттар келмей, есепшоттар 
тұрақты түрде бұғатталып жатқанда, ең 
озық инфрақұрылым да бос тұрған ан-
гар ға айналады.

– Біз жеңілдік сұрап отырған жоқпыз. 
Бізге жұмыс істеуге мүмкіндік берілсе 
жеткілікті. Бұл зауытта еліміз ұзақ жыл-
дар бойы дайындаған мамандар шоғыр-

Су-25 ұшағы тұр. Олар кедендік т/лемдерді 
т/леуге қаражат болмағандықтан іске қо-
с ылма ған. Бұл ұшақтар бес жылдан бері 
пайдаланылмайды.

– Мен бұл жерде жұмыс атқарып 
келе жатқаныма 3 жылдай уақыт болды. 
Менімен бірге келген әріптестерім, 
/кін ішке қарай қазір жұмыстан кетіп 
жатыр. )йткені жағдайды барлығыңыз 
к/ріп тұрғандай, жалақы жүріп жатқан 
жоқ. Тек қарызбен жүріп жатқандықтан, 
осындай кетулер к/п, – дейді инженер 
Ғизат Маратұлы.

Критикалық жағдайға жер дауы да 
қосылды. Бұрын №3656 әскери б/лімше 
«КАИ» ЖШС-ның кейбір нысандарын 
жалға алған. Алайда жалға алу мерзімі 
аяқ талған соң, әскери б/лімше құжат-
сыз-ақ рулеж жолы мен перронның бір 
б/лігін қолдана берген. Сот әскери б/-
л ім ше жағына шешім шығарды. Оған 
қоса, 2025 жылғы мамырда Астана әкім-
дігі зауыт аумағынан 1,6 гектар жерді 
Ұлттық ұлан қажеттілігіне алу туралы 
шешім шығарды. Қазір бұл шешімге 
қатысты шағым берілген.

Президент Қасым-Жомарт Тоқаев /з 
Жолдауында авиацияны дамыту, /ңірлік 
әуежай хабтарын құру туралы тапсырма 
берген болатын. 2024 жылы Қызылордада 

Бүгінде Бадам /зенінің бойында 
орналасқан индустриялық аймақта 1 
мил лион тоннадан астам /ндірістік қал-
дық жиналып қалған. Мұндай қалдықтар 
кезінде қорғасын зауытынан қалған. 
Кез інде зауыт тоқтап, қалдық иесіз күй-
де қалған болатын. Алайда кейінірек 
қала әкімдігі осы аумақтан индустриялық 
аймақ құрып, бірқатар кәсіпорынды осы 
аймаққа шоғырландырған. С/йтіп, /ң-
деу ші кәсіпорындар келіп, бұрынғы 
қал дықты қайта /ңдеуге кіріскен. Бірақ 
бұл шешім жаңа проблемаларға жол 
ашты.

Экологиялық қауіптің басты себебі – 
қалдықтардың ашық күйде жатуы. Жел 
тұрған кезде немесе күннің аптап ысты-
ғын да ауаға к/терілетін ұсақ б/лшектер 
зиянды химиялық қоспалармен бірге 
қаланың тұрғын аймақтарына таралады. 
Бұл жағдайға әсіресе Құрсай және Карл 
Маркс м/лтек аудандарының тұрғын-
дары қатты шағымдануда. Мұндағы 
халық үйлерінің терезесін аша алмайды, 

кейбірі созылмалы /кпе ауруларына 
шалдыққан.

Аталған жағдайға қатысты эколог 
'бдімәлік 'шіров алаңдаушылығын 
білдіріп отыр. Оның айтуынша, қорға-
сын қалдығы адам ағзасына бір жиналса, 
оны шығару мүмкін емес. «Қорғасын 
адам ағзасында жиналып, түрлі ауруларға 
себеп болады. Бұл у аз м/лшерде жұтыл-
ған күннің /зінде де /те қауіпті. Мұндай 
жағдай созылмалы аурулармен ғана 
емес, /мір сүру ұзақтығының қысқаруы-
на алып келеді», – дейді эколог ма-
ман.

Тұрғындар мәселенің ушыққанын 
/ңдеу зауыты іске қосылған сәттен 
бастап байқаған. Құрсай м/лтек ауданы 
тұрғыны Гүлзахира Б/бекбаева 30 жыл-
дан астам демікпемен ауыратынын, қа-
зіргі жағдай оның денсаулығына мүлде 
кері әсер етіп жатқанын айтты. «Бұрын 
бұл шаң болмаушы еді. Соңғы жылдары 
терезе ашып отыру мүмкін емес. Жел 
тұрса, ауламызға қарай к/мір шаңындай 
қара қап-қара тозаң ұшады. Кір жаю 
мүмкін емес. Ал үйдің ішіндегі шаңды 
сүртсең, қазанның күйесіндей қара 
дақтар қалады», – дейді ол.

Тағы бір тұрғын Гүлнәзия Балқы-
бекова мәселені бейнежазбаға түсіріп, 
түрлі органдарға жолдағанын, бірақ еш 
нәтиже болмағанын жеткізді. «Бұл тозаң 

желмен бірге ұшпайды, ол үнемі ауада 
бар. Оны жұтып жатқанымызды, бала-
лар д ың не деммен тыныстап жатқанын 
ешкім ойламайды. Мынау – қара к/мір-

дің уыты», – дейді ол ашынған күй-
де.

Шымкент қаласының Экология де-
п артаменті болса, тек ресми арыз түскен 
жағдайда ғана әрекет ететіндерін алға 
тартып отыр. Департамент басшысы 
Ер махан Қозыбаев бұл мәселеге қатысты 
былай дейді: «Бізге заңды немесе жеке 
тұлғалардан ресми арыз түссе, барып 
тексеруге құқымыз бар. Ал былайша /з 
беті мізбен барып тексеруге, заң бойын-
ша рұқсат жоқ. Бірақ негізгі талап – бұл 
шаңдатпау керек», – деді ол.

Тұрғындардың айтуынша, бірнеше 
рет арыз-шағым түсірілгенімен, еш 
нәтиже болмаған. Тіпті, қала әкімдігі – 
экология департаментіне, ал олар /з 
кезегінде санэпидемиологиялық қыз-
мет ке сілтеп, мәселе жабулы қазан кү-
й ін де қалуда.

Бүгінде тұрғындар бұл мәселенің 
жер гілікті деңгейде шешілуінен үмітін 
үзіп отыр. Билік /кілдері бір-біріне сіл-
теп, ал экологияны қорғауға міндетті 
ор гандардың әрекетсіздігі тұрғындардың 
наразылығын күшейтуде. Халықтың 
жалғыз үміті – Үкімет араласса, нақты 
ше шім қабылданып, шаң мен удың ас-
тындағы халық тыныс алар күнге жетсе 
дейді.

Айта кетейік, Шымкенттегі қорғасын 
қалдығы – жай экологиялық мәселе 
емес, бұл қоғамдық денсаулыққа қауіп 
т/н діретін дағдарыс. Кеш болмай тұр ған-
да, нақты шаралар қолға алынбаса, мың-
даған адамның /мірі мен денсаулы ғына 
тікелей залал келуі мүмкін. Бұл – тек 
Құр сай мен Карл Маркстің ғана емес, 
Шымкенттің, тіпті бүкіл елдің назар 
аудар атын мәселесі. Үкімет пен тиісті 
органдар үнсіз қала берсе, бұл дағ дарыс 
адам /міріне айналуы әбден мүмкін.

ТОҚЫРАУТОҚЫРАУ  
ТҰТҚЫНЫНДАТҰТҚЫНЫНДА

Елдің қорғаныс-өнеркәсіп 
сала сындағы бірегей 
кәсіпорынға айналған 
«Қазақстан авиациялық 
индустрия сының» тағды-
ры тұралап қалды. Алға-
ш ында еліміздің авиация-
лық өнеркәсіпті дамыту, 
әуе кемелерін өндіру, тех-
никалық қызмет көрсету 
және жөндеу нарығын-
дағы бәсекеге қабілеттілі-
гін арттыру мақ сатында 
құрылған кәсіпорынның 
қазір барлық жұмысы 
тоқтап қалды. Бірегей 
маңызды өнеркәсіптің 
құлдыр ауына не себеп, 
мемлекеттен қандай қол-
дау бар?

Әсет ҚАЛИ

АВИАЦИЯ –АВИАЦИЯ –

ланған. Барлық қажетті құрал-жабдық, 
білім, /ндірістік тізбек бар. Алайда біз 
қазірдің /зінде жүзден астам маманнан 
айырылдық. Егер жағдай /згермесе, за-
у ыт тан да айырылып қаламыз. Ал оны-
мен бірге қазақстандық авиа/неркәсіптің 
негізін құрайтын барлық әлеует те жоға-
лады, – деді ол.

МАМАНДАР ТАПШЫ

Кәсіпорыннан 2024 жылдың қаң тары-
нан бері 164 қызметкер жұмыстан кеткен, 
олардың 76-сы – жоғары білікті /ндірістік 
мамандар. Олардың бір б/лігі шетелдік әуе 
компанияларында оқыған. Бұған қарамас-
тан зауыт жұмысын жал ғастырып жатыр. 
Биыл Қорғаныс мин истрлігіне 13 авиа-
ция лық қозғалтқыш тап сырылды. Бір 
ұшақ былтыр Польша дан ж/нделіп кел-
ген. Тағы біреуі әлі шет елде – қайтаруға 
зау ыттың қаражаты жоқ. Сонымен қатар 
зауыт аумағында Грузиядан әкелінген т/рт 

жаңа терминал ашылды. Арқалықта 
әуежайды қалпына келтіру жобасы жүзе-
ге асырылып жатыр. Алайда барлық бұл 
бастама техниканың жарамдылығын 
қамтамасыз ететін зауытсыз іске аспақ 
емес. Авиациялық егемендік тек қағаз 
жүзінде қалуы мүмкін.

Авиациялық логистиканы дамыту, 
отандық /ндірушілерге қолдау к/рсету, 
технологиялық егемендікті қамтамасыз 
ету – бұлар «AMANAT» партиясының 
сайлауалды бағдарламасында бекітілген 
стратегиялық мақсаттар. Бүгін жоспар 
емес, нақты қауіп-қатер туралы с/з бо-
л ып отырған шақта партия нақты әрекет 
етуде. Депутаттар қаржыландыру к/з-
дерін іздеп, мемлекеттік тапсырыстар 
жүйесін және /ндірістік базаны қорғау 
тетіктерін талқылауда. Бұл мәселе бо-
йын ша депутаттық сауалдар жолданып, 
барлық мүдделі тараптарды тарта оты-
р ып, «AMANAT» партиясының алаңын-
да тақырыптық тыңдаулар /тетін болады.

ШАҢҒА ТҰНШЫҚҚАН ШЫМКЕНТШАҢҒА ТҰНШЫҚҚАН ШЫМКЕНТ
ТҮЙТКІЛ

Шымкенттің индустриялық айма ғын да ашық күйде жат-
қан қорғасын зау ыты ның өндірістік қалдықтары бү гін де 
халықтың өмір сапасына елеулі зиянын тигізіп отыр. Тұр-
ғындар он жыл дан астам уақыт бойы экологиялық жағ -
дайдың ушығып кеткенін айтып, түрлі құзырлы органдар-
ға жүгінгенімен, нақты нәтиже болмай отыр.

Назгүл НАЗАРБЕК,
Шымкент қаласы

Экологиялық қауіптің басты себебіٶ– 
қалдықтардың ашық күйде жатуы. Жел 
тұрған кезде немесе күннің аптап ысты ғын-
да ауаға көтерілетін ұсақ бөлшектер зиян-
ды химиялық қоспалармен бірге қаланың 
тұрғын аймақтарына таралады.
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– Ақмарал Шәріпбайқызы, Жоғары 
аудиторлық палата жүргізген мемлекеттік 
аудиттің қорытындысы қоғамдық резонанс 
тудырды және Мәжіліс деңгейінде талқы-
лау тақырыбы болды. Олар дәрі-дәрмек-
пен қамтамасыз ету саласына айтарлықтай 
әсер етті. Сіз айтылған қорытындыларды 
қалай бағалайсыз?

– Бұл объективті, кәсіби түрде жүр-
гіз ілген аудит болды. Біз жоғары ауди-
тор лық палатаға жүйелі және сындарлы 
к�зқарасы үшін алғыс айтамыз. Тексеру 
дәрі-дәрмекпен қамтамасыз етудің 
барлық жүйесін – тізімдерді қалыптас-
тыру саясатынан бастап бюджет қаража-
тын пайдалануға және логистикалық 
инфрақұрылымның жұмыс істеуіне 
дейін қамтығанын түсіну маңызды.

К�рсетілген мәселелердің к�пшілігі 
жедел әрекет етуді қажет етеді және біз 
оларды кезең-кезеңімен шешудің ке-
ш енді жоспарын жүзеге асырып жатыр-
мыз. Ең бастысы – біз жауапкершілікті 
�згеге артпаймыз. Иә, бұрмаланулар мен 
дұрыс емес тәсілдердің к�пшілігі жылдар 
бойы жиналып, әдеттегі тәжірибеге айнал-
ды, бірақ дәл қазір бізде жүйені қалай �з-
герту керектігі туралы нақты түсінік бар. 

– Ең $зекті сұрақтан бастайық: дәрі-
дәрмектерге баға белгілеу мәселесі, бұл 
бірінші кезекте халықты алаңдатады. 
Те гін тізбеде де, б$лшек сауда сегментінде 
де дәрі-дәрмек бағасының $суін тежеу 
үшін не істелді?

– Баға белгілеу – к�птеген жасырын 
факторды қамтитын күрделі және к�п-
қа бат ты процесс. Бүгін біз мұнда кез 
келген к�леңкелі схемаларды жою үшін 
терең талдау және қайта қарау жүргізіп 
жатырмыз. 

Біріншіден, ТМККК және М0МС 
сегменті – бұл мемлекеттік сатып алу 
саласы. Мұнда біз тәсілдерді толық к�-
л ем де қайта қарадық: жасырын үсте-
ме ақы лар алынып тасталды, үстеме ба-
ға лар шкаласы біріздендірілді, халықара-
лық дерекқорларды талдауға негізделген 
халықаралық референттік баға белгілеу 
жетілдірілді. Біз шекті бағаны т�мендетіп 
қана қоймай, процесті ашық және қай-
та  ла натын етіп жасадық. Осы жұмыстың 
нәтижесінде жекелеген жағдайларда 
жет  кізілімдерді сақтай отырып, 18-24%-
ға т�мендетілді. Мұндай шешімдердің 
болжамды әсері жылына ондаған мил-
лиард теңгені құрайды.

Екіншіден, баға белгілеудегі рефор-
м алар к�терме және б�лшек сауда 
сегмен ті не, жеке дәріханалар желісіне 
де әсер етті, онда қазір сатылатын пре-
па рат  тар дың шекті бағалары қайта 
қаралуда. Жаңа тәсілдердің нәтижесінде 
б�лшек сау дадағы препараттардың 60%-
ға шекті бағасы орта есеппен 26,5%-ға 
т�менде тілуге тиіс. Бұл �ңірлер арасын-
дағы ба ға лардың теңестірілуіне, негізсіз 
үстеме бағаның жойылуына және ең 
бастысы – азаматтарға қаржылық жүк-
те менің т�мендеуіне әкеледі.

0рине, мұндай бұрын-соңды болма-
ған шаралар нарық ойыншыларының 
бір б�лігін алаңдатады. Бірақ біз провай-
дерлердің пайдасын к�бейту логикасы-
нан емес, пациенттің мүдделерінен 
бас таймыз. Біз диалогке дайынбыз, 
бірақ тең дәрежеде – ашық дәлелдермен 
және жауапкершілікпен қараймыз.

– Сіз сатып алу туралы айттыңыз. 
Бірақ $здеріңіз білетіндей, бұл логистикаға 
байланысты. Министрлік дәрі-дәрмектер 
мен медициналық бұйымдарды жоспарлау, 
сатып алу және жеткізу тиімділігін арт-
тыру үшін, әсіресе жергілікті қажеттілік-
тер ді ескере отырып, қандай қадамдар 
жасайды?

– Біз сатып алу мен логистикаға 
деген к�зқарасты толығымен қайта 
қарастырамыз, бұл – бұрын шашыраңқы 
жұмыс істеген екі �зара байланысты 
элемент. Біз қазір қажеттіліктен соңғы 
мильге дейінгі жүйені құрып жатырмыз.

Алдымен – сатып алу. Біз артық 
орталықтандырудан бас тарттық және 
нақты тұтыну мен қалдықтарға негіз-
делген жоспарлауға к�штік. Медицина-
лық ұйымдардың �тінімдерін тұрақты 
түзету тетігі әзірленді, нормативтік бұй-
рықтарға �згерістер енгізілді. Сонымен 
қатар дәлірек болжауға және тапшылық-
ты болдырмауға мүмкіндік беретін эл ек-
тр онды бақылау құралдары енгізілді.

Екіншісі – логистика. Біріншіден, 
монополиясыздандыру жүргізіледі: сақ-
тау және тасымалдау енді б�лек, бәсе-
келестік негізде сатып алынады. Бұл 

жаңа ойыншыларды тартуға және құнын 
т�мендетуге мүмкіндік берді. 

Біз қазірдің �зінде оның әсерін к�ріп 
отырмыз: тек ағымдағы жылы ғана ло-
гистикадағы үнемдеу 1 миллиард теңге-
ден асты. Сонымен қатар біз сапа талап-
т арын т�мендетпей, медициналық 
�нім дерге арналған GDP сертификаттау 
міндеттемесін алып тастадық (бұл рұқсат 
етілген жерде). Сондай-ақ «Қазпоштаны» 

заттарды сараптау ұлттық орталығы 
(ДЗСҰО) кадрлық әлеуетті күшейтуді 
және рәсімдердің мерзімдерін қысқарту-
ды қажет етеді. Ұлттық ғылыми денсау-
лық сақтауды дамыту орталығы (ҰҒДС-
ДО) – ақпараттандыруды және қызмет-
тің ашықтығын қамтамасыз етуде. 
0рине, СҚ-Фармация – бұл жерде дә-
рілік заттар мен медициналық бұйымдар-
ды сатып алуды қамтамасыз ету мәсе-
лелеріне қатысты ең к�лемді проблема-
лар бар.

реттеуші тіркеу жүйесін реформалаймыз. 
Қазақстан Республикасының цифрлық 
даму, инновациялар және аэроғарыш 
�неркәсібі министрлігімен бірлесіп, 
рәсімдерді 100 жұмыс күнінде аяқтауға 
мүм кіндік беретін «Бірыңғай терезе қа-
ғи да ты бойынша тіркеу қағидалары» 
бекітілді, ал жеделдетілген тіркеу кезінде 
– EMA, FDA, MHRA және басқа да 
жетекші реттеушілер мақұлдаған препа-
рат тар туралы с�з болғанда 15 жұмыс 
күні ішінде аяқталады.

Композиттік қызметтің жаңа механ-
измі де енгізілді: формулар мен шекті 
баға ларды қоса алғанда, т�рт бұйрықты 
қайта бекіту қажеттілігі алынып тастал-
ды. Бағаны салыстырудың жоғарғы шегі 
бар бұрынғы модельдің орнына қазір 
сілтеме жасайтын елдердегі ең т�менгі 
үш баға бойынша орташа мән қолда-
н ыла ды. Бұл кіріс кедергілерін азайтады 
және ашықтықты арттырады.

– Министрлік ағымдағы реформалар 
жағдайында отандық фармацевтика $нер-
кәсібін қолдау үшін қандай қадамдар 
жасап жатыр?

– Біз фармацевтикалық �ндірістің 
бәсекеге қабілеттілігі ұлттық қауіпсіздік 
мәселесі екенін к�ріп отырмыз. Сондық-
тан баға мен сатып алу реформасымен 
қатар біз �ндірушілермен тікелей ұзақ-
мер зімді келісімшарттар механизмін 
жетілдіреміз. 

$згерістерді жариялады. Бұл бағытта па-
циент терді қандай нақты жаңалық күтеді?

– Біз жүргізетін амбулаториялық 
дәрі-дәрмекпен қамтамасыз ету (АДҚ) 
тізбесін оңтайландыру клиникалық не-
гізділікті арттыруға, қайталанатын және 
тиімсіз позицияларды жоюға, сондай-ақ 
�зекті хаттамаларға сәйкес терапияны 
таң дау тәсілдерін теңестіруге бағыт-
талған. 

Бұл емдеу сапасын арттырып қана 
қоймай, пациенттерді қамтуды кеңейту, 
инновациялық препараттарды енгізу 
және бюджетке түсетін жүктемені азайту 
үшін айтарлықтай ресурстарды босатуға 
мүмкіндік береді. Бұл шын мәнінде, қа-
жеттіліктер мен шектеулі ресурстардың 
�суі жағдайында жүйенің тұрақтылығын 
қамтамасыз ететін стратегиялық қайта 
қарау. 

Біз процесті ауқымды түрде цифрлан-
дыра мыз. Қазірдің �зінде клиникалық 
хат тамалармен синхрондалған препарат-
тарды тағайындау мен тұтынуды авто-
мат тан дырылған есепке алу жүйесі әз ір-
ленуде. Біз Формулярлық комиссияның 
р�лін күшейтеміз, дәлелді медицина 
деректері негізінде тізбелер мен хаттама-
ларды тұрақты қайта қарау тетігін 
енгіземіз.

АДҚ тізбесін қайта қарау және ре-
ференттік баға белгілеудің жаңа моделін 
енгізу қазірдің �зінде бағаның 12%-ға 
т�мендеуіне, ал жалпы экономикалық 
тиімділікке – шамамен 50 миллиард 
теңгеге сенуге мүмкіндік беретінін атап 
�темін. Бұл қаражат қамтуды кеңейтуге 
және терапия сапасын жақсартуға 
бағытталады.

Бұл косметикалық қадамдар емес – 
бұл бүкіл жүйенің икемділігін, клиника-
лық негізділігін және тұрақтылығын 
қамтамасыз ететін терең институционал-
дық қайта құру.

– Соңғы жылдары басты назар сирек 
кездесетін орфандық аурулары бар па-
циент терді қамтамасыз етуге бағытталған 
сияқты. Сонымен қатар науқастардың 
басқа топтары к$біне дәрілік терапиямен 
жеткіліксіз қамтылады. Бұл жерде қай-
шы лық пайда бола ма?

– Орфандық аурулары бар па циент-
тер шынымен де ерекше назар аударуды 
қажет етеді және мемлекет адамгершілік 
және этикаға байланысты терапияға қол 
жеткізуге мүмкіндік береді, бұл �мір 
сүрудің жалғыз мүмкіндігі болуы мүмкін. 
Алайда мұндай санаттарға басымдық 
бере отырып, біз теңгерімсіздік қауіп-
терін де к�реміз.

Дәл осы себептен ағымдағы реформа-
да біз сараланған тәсілді енгіземіз: жап-
пай ауруларды қамту босатылған қара-
жаттың есебінен, оның ішінде орфандық 
және қымбат препараттарды сатып 
алу ды оңтайландыру, тиімсіз позиция-
лар ды алып тастау, хаттамаларды �зек-
тендірудің есебінен ұлғаяды. Орфандық 
аурулары бар пациенттер сияқты арнайы 
санаттарды қамтамасыз етудегі қайы-
р ым дылық қорларының р�лін күшейту 
пациенттердің әртүрлі санаттарының 
мүдделері арасындағы тепе-теңдікті 
сақтауға к�мектесуі керек, бұл туралы 
шет елдік тәжірибе, соның ішінде к�р-
шілеріміз (Qзбекстан, Ресей) айтады.

Біздің бағдарымыз – әділеттілік және 
клиникалық негізділік. Біз әрбір азамат 
мемлекет оның денсаулығын қорғайты-
нын сезінетін жүйені құруымыз керек.

– Денсаулық сақтау министрлігі де, 
тұтас денсаулық сақтау жүйесінің $зі де 
сын мен хейттің ортасында. Сырттан да 
іш тен де. Айтыңызшы, сіз осындай ақ-
параттық прессингке қалай қарайсыз? 

– 0ртүрлі пікір – ашық кәсіби диа-
л ог тің ажырамас б�лігі. 0сіресе, транс-
фор мация кезеңдерінде, әдеттегі механ-
измдер қайта қаралып, екпіндер тиім-
ділікке, ашықтыққа және есеп беруге 
ауысады.

Министрлік тізбелер мен баға бел гі-
леу мәселелерінде де, сатып алу және 
логистика моделдерінде де ауқымды 
оңтайландыруды іске қосты. Бағаларды 
реттеудегі, тізбелерді қалыптастырудағы 
және сатып алуды жүргізудегі жаңа 
тәсілдер есебінен ғана біз 100 миллиард 
теңгеден астам жиынтық үнемдеуге 
сенеміз. Бұл – біз �з жұмысымыздың 
орталығына қоятын нақты нәтиже.

Біз кез келген құрылымдық реформа-
лар, әсіресе денсаулық сақтау сияқты 
�зекті салада белгілі бір реакция тудыра-
тынын түсінеміз. Сонымен қатар егер 
бел гіленген мүдделер әсер етсе. Қағида-
лар �згерген жерде әрқашан қарсы тұра-
тындар да табылады. Бұл – тиімсіздіктің 
дәлелі емес, табиғи процесс. Бұл ретте 
біз сырттан да, іштен де �згерістер про-
цесінде бұрмаланулар, эмоциялық тү-
с ін дірулер болатынын нақты түсінеміз. 
Бірақ бұл жайттан реформалардан бас 
тартуға себеп болмауы керек. Біз кәсіби, 
сындарлы диалогке ашықпыз, бірақ ол 
алыпсатарлыққа емес, фактілерге негіз-
дел г ен болуы керек. Біздің реформалары-
мыздың �зегінде – пациент, оның сапа-
лы, қолжетімді, уақтылы медициналық 
к�мек алуға құқығы тұр. 

– 2ңгімеңізге рақмет!

Сұхбаттасқан Мейір ЖАСЫН

Соңғы жыл ішінде еліміздің денсаулық сақтау жүйесінде 
халық үшін дәрі-дәрмектің ашықтығын, тиімділігі мен қол-
жетімділігін қамтамасыз етуге бағытталған реформалар 
басым бағыттардың қатарында болды. Баға белгілеудің 
жаңа тәсілдері енгізілуде, сатып алу рәсімдерін оңтайлан-
дыру жүргізілуде, дәрілік айналымның барлық кезеңінде 
сапа мен есептілікке бақылау күшейтілуде. Логистикалық 
процестерді цифрландыруға, өмірлік маңызды препа-
раттар резервін қалыптастыруға, олардың тиімділігі мен 
дәлелдемелік базасына баса назар аудара отырып, сатып 
алынатын препараттар тізбесін қайта қарауға ерекше на-
зар аударылады. Біз Денсаулық сақтау министрі Ақмарал 
Әлназароваға бірер сұрақ қойып, бұл бағытта атқарылған 
жұмыстар жайлы әңгімелестік.

Ақмарал ӘЛНАЗАРОВА,  
Денсаулық сақтау министрі:

ҚОЛЖЕТІМДІ ДӘРІ –ҚОЛЖЕТІМДІ ДӘРІ –

ЖҮЙЕЛІЖҮЙЕЛІ
РЕФОРМА ЖЕМІСІ

қоса алғанда, баламалы логистикалық 
операторлардың �кілеттіктері кеңейтіл-
ді. Мұның бәрі жаңа моделдің эле мент-
тері: барынша икемді, ашық және тұрақ-
ты.

Алайда логистикалық және сатып 
алу реформасы жүйенің бірқатар буын-
дарында тұрақты инерцияға сүйенетінін 
мойындауымыз керек. СҚ-Фармация 
негізгі оператор болып табылады, бірақ 
дәл осы жерде проблемалар жинақталған: 
шектеулі цифрландыру, әлсіз логисти-

Бүгін біз бақылауды күшейттік, аудит жүр-
гіземіз, есеп берудің жаңа архитек тура-
сын қалыптастырамыз. Біздің мін детімізٶ– 
өзара іс-қимылдың неғұрлым икемді 
және нәтижелі тетіктерін құру. 

калық икемділік, реформаларға реак-
ция ның жеткіліксіздігі. Бұл персонал 
мәселесі емес, жүйелік �згерістердің 
тапшылығының нәтижесі.

Бүгін біз бақылауды күшейттік, аудит 
жүргіземіз, есеп берудің жаңа архитек-
тура сын қалыптастырамыз. Біздің мін-
детіміз – �зара іс-қимылдың неғұрлым 
икемді және нәтижелі тетіктерін құру. 
Мұның бәрі тиімділік пен тұрақтылыққа 
бағытталған тұтас моделдің б�лігі.

– Тексеру нәтижесінде анықталған 
нақты кемшіліктерді атауға болады және 
олар бойынша қандай жұмыс жүргізілді?

– Аудит түзетуді қажет ететін бірқатар 
бағыттарды ашты. Мысалы, пациент 
және клиникалық к�рсеткіштер б�лі-
н ісін де берілген препараттардың к�ле-
мін автоматтандырылған бақылау те-
тігінің болмауы тіркелді – келесі жылдың 
бас ында біз тиісті цифрлық құралды 
енгіземіз.

Назар аударуды қажет ететін жеке 
бағыт-клиникалық хаттамаларды қайта 
қарау және �зектендіру. Qкінішке қарай, 
сарапшылар пікірінше, тиімділігі дәлел-
ден беген препараттар сақталады. Біз 
ауқымды жұмысты бастадық: барлық 
хаттама дәлелді медицинаның халықара-
лық стандарттарына сәйкес келтірілетін 
болады.

Сондай-ақ жүйенің буындары – 
ДЗСҰО, ҰҒДСДО, Формулярлық 
комис сия және СҚ-Фармацияның ара-
сындағы �зара іс-қимылды жақсарту 
талап етіледі. Атап айтқанда, Дәрілік 

– Медициналық ұйымдар к$бінесе 
есірткіні ж$нелту кестесі нақты қажетті-
лік ті ескермейді деп шағымданады. 
6згерістер жоспарланған ба?

– Иә және бұл – маңызды бағыт. Біз 
жеткізушілер мен СҚ-Фармацияның 
арасындағы үлгілік шарттарға �згерістер 
енгіздік. Олар енді медициналық ұйым-
дар дағы нақты тұтыну мен қалдықтар 
негізінде жеткізу кестесін түзету мүмкін-
дігін қарастырады.

Адаптивті жоспарлаудың норма-
тивтік базасын қамтамасыз ету үшін 
№110 және №89 бұйрықтарға бір уа-
қыт та түзетулер енгізілді. 0рбір ұйым 
�тін ім дерді икемді түрде қайта есептей 
ала тын әдістеме әзірленуде – бұл 
әсіресе стационарлар үшін маңызды. 
Мұндай модель – артық қорларды, 
тапшылықты азайтуға және тұрақты 
дәрі-дәрмекпен қамтамасыз етуге жол.

– Сіздің ведомство жаңа дәрілік заттар 
мен медициналық бұйымдар нарығына 
шы ғуға кедергілерді азайту бойынша қан-
дай қадамдар жасауда?

– Біз қауіпсіздік пен сапа талаптарын 
т�мендетпей, нарықты ашық ету үшін 

Біз сондай-ақ инвестициялар туралы 
келісімдер (ИТК) тетігін енгіземіз – бұл 
мемлекет пен �ндірушілердің �зара мін-
деттемелерін ресімдеуге мүмкіндік береді. 
Біздің тарапымыздан – сатып алу к�лемінің 
және нормативтік тұрақты лық тың кепіл-
дігі. Бизнес тарапынан – технологияларды 
оқшаулау, енгізу, жұ мыс орындарын құру 
ж�ніндегі міндет те мелер. Мұндай тәсіл 
экономиканың басқа секторларында 
�зінің тиімділігін дәлелдеді, енді денсаулық 
сақтауда да дәйекті түрде енгізілуде.

Биыл пилоттық негізде негізгі ұста-
н ым  дар бойынша, оның ішінде амбула-
тор ия  лық сегмент үшін келісімдер жа-
сау ды жос парлап отырмыз. Бұл болжам-
ды, �ндірістік қуаттылықты жүктеуді 
және пациенттерді тұрақты жеткізуді 
қам тамасыз етеді.

Сонымен қатар GMP талаптары мен 
кли никалық құжаттаманы біріздендіру 
бо йынша жұмыс жүргізілуде, осылайша 
от ан  дық компаниялар �німдерді сапаны 
т�мен детпей нарыққа тезірек шығара 
алады.

– Министрлік амбулаториялық дәрі-
дәрмекпен қамтамасыз ету жүйесіндегі 
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Жаз шыққалы көп болған жоқ. Көбінің қалауы – ел ішінде немесе 
шетелде саяхаттау. Сол үшін әлі де туристер білмейтін, көпшілік барып 
көрмеген өңірлер туралы сөз қозғайық. 

бойынша тіпті жол жоқ. Мұндайда 
қауіпсіздік мәселесі туындайтыны тағы 
бар. Мысалы, жатын орын, дәретхана, 
асхана, байланыс желісі сынды базалық 
қажеттілік қамтыл маған. Рұқсат мәселесі 
де бас қатыратын шаруа. Олардың 
айтуынша, кейбір орын қорғалатын 
территорияға жатады немесе әскери 
аймаққа жақын орналасқан. Одан кейін 
кей маршруттың қауіпті жерде орналасу 
мен сұраныс т"мен екені тағы бар. Мәселен, 
тік жартас, қиын рельеф немесе ауа райы 
күрт "згеретін жерге  турист тарта алмай-
сың. Туроператорлар айтқан тағы бір 
шындық – әлеуметтік желіде танымал 
орын болғанымен, нақты тур сатып алатыны 
аз. Сондай-ақ  жаңа бағытты зерттеу, жол 
ашу, гид дайындау, жарнама жасау – бәрі 
қаржыға келіп тіреледі.

 «Иә, ондай орындардың бірі – Селеті 
каньоны. Бұл Ақмола облысында, Астанадан 
шамамен 200 шақырым жерде орналасқан 
ерекше табиғи нысан. Каньондардың 
жартасты бедері, терең шатқалы мен Селеті 
"зенінің әдемі ағысы – бәрі шетелдегі 
табиғи парктерді еске түсіреді. Біз бұл жерге 
экспедициялық сапармен барып, толық 
зерттеп к"рдік. Табиғаты тамсандырды әрі   
фототур ұйымдастыруға сұранып-ақ тұр. 
Алайда әзірге тұрақты тур ашуға мүмкіндік 
жоқ. Негізгі себеп – жол нашар,  инфра-
құрылым жоқ. Тіпті, жақын маңда жатын 
орын да, тамақтанатын жер де жоқ. Сонымен 
қатар, кейбір б"лігі жекеменшік аумақта 
орналасқан. Турист үшін ең алдымен қауіп-
сіздік пен жайлылық маңызды. Сондықтан 
біз бұл бағытты әзірге тек болашаққа жоспар 
ретінде қарастырамыз. Егер жергілікті 
әкімдік тарапынан қолдау болып, жол мен 
инфрақұрылым дамыса – міндетті түрде 
тізімге енгіземіз. Бұл – нағыз әлеуеті бар, 
бірақ танылмай жатқан жердің бірі», – деді 
Нұрсұлтан Маханбетабдиев. 

7рине, кең-байтақ даланың бәрінде 
дерлік инфрақұрылымды дамыту қиынға 
соғатыны анық. Дей тұрғанмен, бұл жетіс-
пеушіліктер "зіміздің туризмнен г"рі 
шетелдің әлеуетін арттыруға басымдық 
беріп отыр. Мәселен, KZ Tour компания-
сының менеджері Владислав Медведев-
тің баяндауынша, кейде шетелде демалу 
Қазақстанға қарағанда арзанға түсетін кез 
болады. К"біне адам басына 90-100 мың 
теңгеден басталатын тур ұсынылады. 
Шет елде демалу – "зге елдердің мәдениеті-
мен танысуға мүмкіндік береді. 7детте, 
Қазақстан ішіндегі демалуға қарағанда 
жайлылық деңгейі жоғарырақ болады. Сол 
үшін де к"бі Тайландқа, Вьетнамға, Түркия 
мен БА7-ге саяхаттайды. 

Қазақстанда жыл сайын түрлі тарихи 
әрі мәдени орынға, елді мекен мен "ңірге 
назар аударылып жатыр. Дегенмен ондағы 
абаттандыру, жол мәселесі мен тазалық 
жайы ақсап тұр. Ал ел «К"лсай–Қайыңды», 
«Бурабай–Зеренді» арасында жүріп 
«шаршады». 

Ерсұлтан АЛПЫСБАЙ

тізіміне енген, қызғылт фламинго ұшып 
келетін ерекше аймақ. Табиғат пен құстар 
әлеміне қызығатын туристер үшін сұраныс 
бар. Бірақ негізгі мәселе – инфрақұрылым 
әлсіз. Жолдың кей б"лігі ойлы-шұңқыр, 
демалатын орын мен қоғамдық  дәретхана 
жоқтың қасы. Сонымен қатар, қорықтың 
"зі – қорғалатын аймақ, яғни арнайы 
рұқсатпен ғана кіруге болады. Тағы бір 
мысал – Итемген немесе Қосшоқы ма-
ңындағы жартасты жерлер мен шағын 
"зендер. Бұл локациялар Instagram мен 
TikTok-та сұранысқа ие болған. Бірақ 
аталған жерге дейін тек жол талғамайтын 
к"лік шыдайды әрі демалуға арналған 
инфрақұрылым жоқ. Тур-компанияның 
сұраныс бола тұра тур ашылмауының басты 
себебі – жол сапасы, қауіпсіздік талапта-
рының орындалмауы және логистика жағы 
ыңғайсыз. Олар әрбір бағытты таңдағанда 
ең алдымен туристің қамы мен қауіпсіздігін 
ойлайтынын айтты. 

«Шығыс Қазақстандағы Қатонқарағай 
ұлттық паркі – нағыз жер жәннаты. Мұнда 
Алтайдың етегіндегі биік тау, м"лдір к"л, 
емдік ш"пке толы жайлау бар. Марқак"л, 
Берел қорғандары, Рахман қайнары секілді 
локация  – турист үшін таптырмас орын. 
@кінішке қарай, Астанадан тікелей тур 
ұйымдастыру әзірге қиын. Себебі жол ұзақ 
(шамамен 1 600 км), кем дегенде 2-3 күн 
жол жүруді талап етеді. Ұшақпен бару үшін 
@скеменге немесе Үлкен Нарынға жетіп, 
әрі қарай тағы к"лік ауыстыру керек. 
Сонымен қатар, бұл бағыттағы инфрақұ-
рылым толық дамымаған: жатын орын 
саны шектеулі, кей жерде интернет мүл-
дем жоқ. Десе де табиғаты мен энергети-
касы – ерекше. Егер жол жағдайы мен 
ло гистика шешілсе, болашақта Астана-
дан да Қатонқарағайға тур ашу жоспар-
да бар», – деді  Astana Travel компания сы-
ның директоры. 

Сонымен, туроператорлар еліміздегі 
ішкі туризмнің дамымай тұрғанына бес 
себеп айтты. Ең алдымен, жол жағдай 
нашар, инфрақұрылым жоқ. Кей бағыт 

Қамысты жеріне сұраныс аз, туристік 
маршрут та жоқтың қасы. 

ЖЕТЕЙІН ДЕСЕМ ЖЕР ШАЛҒАЙ...
Елімізде бұл қатарды одан әрі толтыратын 

құпияға толы мекендер жетерлік. Бірақ 
ішкі туризмнің кең ауқымда қамтылмауы 
оларды танып-білуге кедергі келтіреді. Бұл 
турасында «К"птеген таңғажайып жерге 
туристік маршруттардың ашылмауы – 
инфрақұрылымның дамымағаны, тамақ-
танатын орын, қонақүй, дәретхананың 
жоғы. Ал ең негізгісі – табиғи нысанның 
танымал болмауы. Бұл туристерді жинауға 
басты кедергі. Сондықтан да туристік топ 
болмаса, техникалық қауіпсіздік те қа рас-
тырылмайды», – деді Aliba Travel ком-
паниясының директоры Мырзахан Жарқын.

Жоғарыдағы әріптесінің  ойын Astana 
Travel компаниясының директоры  Нұрсұлтан 
Маханбетабдиев ары қарай жалғады. Оның 
айтуынша,  Астанаға жақын орналасқан, 
бірақ әзірге тұрақты тур ашылмаған жердің 
бірі – Қорғалжын қорығы. Бұл жер ЮНЕСКО 

Нағыз тылсымға толы жер. Бұл аралдың 
ғажайыбы – "з алдына бір б"лек әңгіме. 
Басты ерекшелігі, мұнда уақыт "те баяу 
"теді. Аңызға сүйенсек, нысанды зерттеуге 
келген топ Барсакелмес тұманының ішінде 
адасып, 3 күннен кейін табылған. Бір 
қызығы, ол сәтте 3 ай уақыт "тіп кеткен 
екен. Сонымен қатар беймәлім ұшатын 
нысандар байқалатын к"рінеді. Жоғарыда 
айта кеткендей, аралға келуге к"бісі 
жүрексінеді. Дегенмен осындай тылсымға 
толы арал – "мірде бір рет к"руге тұрарлық.

Келесі бағыт – Қамысты қорғанысы. 
Ол Қостанай облысы Денисов ауданы 
Первомай ауылы жанында орналасқан. 
«Қасиетті Қазақстан» ғылыми-зерттеу 
орталығының директоры Батырхан Жұма-
баевтың айтуынша, нысан қола дәуіріне 
жатады. Мұнда аяқпен теуіп жүріп, қыш 
құмыралардың сынығын тауып алуға болады. 
Одан б"лек, бұл жердің ерекше тылсым 
энергиясы бар. Оны тек барған адам ғана 
сезінеді. Мұны сол жерге келген "зге ұлт 
"кілдері де растайды. Бірақ, "кінішке қарай, 

СІЗ БІЛМЕЙТІН МАРШРУТ
Мәселен, stan.kz мәліметі бойынша, 

былтыр қаңтар-қыркүйек айы аралығында 
елімізге 3,4 миллион турист келген. Олардың 
арасында ең танымал болған туристік 
орындар: Балқаш курорты – 120 948, Ала-
к"л – 125 621, Щучье-Бурабай – 275 295, 
Маңғыстау – 325 013, Алматы тау класте-
рі – 1 996 801 туристі қамтыған. Ел ішін-
де гі саяхаттау к"рсеткіші де осы реттілікті 
сақтайды. 

Kazakh Tourism ұлттық компаниясының 
мәліметінше, Қазақстан соңғы 5 жылда 
әлемдік туризм картасында эко-демалыс 
орны ретінде белгіленіп келеді. Мысалы, 
британиялық саяхатшылар қоғамы елімізді 
2020 жылғы ТОП-5 эко-демалыс орны 
тізіміне енгізген. Қазақстанда жалпы 10 
мемлекеттік табиғи қорық, 14 ұлттық саябақ, 
7 табиғи резерват, 50 қорықша, 5 қорғалатын 
аймақ, 6 ботаникалық бақ, 1 дендрологиялық 
парк пен 25 мемлекеттік табиғат ескерткіші 
бар. Олардың әрқайсысы "з алдына жеке-
дара сұлу әрі әсем. 

7р "ңірде "зіне тән тарихи, мәдени, 
курорттық мекен бар. Бірақ осыншама 
ұлан-ғайыр далада әлі де сыры ашылмаған, 
таңғажайып тарихи, ерекше орындар да 
жетіп артылады. Мысалы, Ақтолағай бор 
жотасы туралы бірі білсе, бірі білмес. Ол 
Ақт"бе облысы Байғанин ауданының 
аумағында орналасқан. Ең биік нүктесі – 
302 метр, ұзындығы – 90 және ені 5-10 
шақырымды құрайды. Ерекшелігі сол, 
алыстан аппақ қардай болып к"рінетін бор 
жотасының үстінде кезінде теңіз болған 
деседі. Топырағын қазатын болса, суасты 
жануарларының сүйегін табуға болады. 
Бұл жерге арнайы тур ұйымдастырылмаған. 
Себебі "те алыс, жол жоқ. Тек туған жерінің 
топырағына дейін танитын азаматтар 
туристерді ішінара әкеліп тұрады екен. 

 7ншілердің кейбір бейнебаянында 
құмды "лкені байқаймыз. Оны бәрі 
«Дубайдың сафариі» деп біледі. Ал сол 
сафари "з елімізде де барын білдіңіз бе? 
Дәл қазір Шижаға құмды "лкесі ж"нінде 
айтып тұрмын. Шижаға – Қызылорда 
облысы, Арал ауданына қарасты ауыл. 
Бұрынғы атауы «Октябрь» болған. «Шижаға» 
аталу себебі жан-жағын жағалай ши "скен. 
Солай табиғи ерекшелігіне қарай жаңа 
атауын алған. Мұнда жалаңаяқ ыстық құм 
үстінде жүріп, бір т"бе басынан екіншісіне 
жүгіріп "тудің "зі ерекше сезім. Ал к"збен 
к"ру – бір ғанибет! Дегенмен мұндай ға-
жайып мекенге нақты туристік маршрут 
жоқ. Себебі Шижағаны жергілікті тұр-
ғандардан басқасының білуі екіталай.

Дәл осы Арал ауданында тағы бір аты-
шулы, бірақ к"пшілік бармайтын мекен 
бар. Ол – Барсакелмес аралы. Мүмкін, 
атының "зі адам тартатындай емес шығар. 

Әуе кеңістігіндегі дүрбелеңге 
байланысты біразы шетелге 
шығуды кейінге қалдырды. 
Десе де, туроператорлар 
жақында Дубай мен Катарға 
күнделікті рейс ашылатынын 
айтады. Әрі қазақ даласы мен 
Еуропа арасын жалғар жаңа 
бағыт ашылған. Дерек бойын-
ша, жыл сайын 10 миллионнан 
астам қазақстандық шетел 
аралайды. Соның ішінде 1 мил-
лион адам туроператор көме-
гіне жүгінеді. Расымен, ел іші 
тиімді ме, әлде шетел көрген 
оңай ма?

АСПАННАН 
«БҰЛТ» Т�НБЕСІН

Иә, әуелде К"лік министрлігі Азаматтық 
авиация комитетінің Таяу Шығыстағы 
жағдайға байланысты хабарламасына 
сәйкес, Иран, Израиль, Сирия, Ирак, 
Иордания және Ливан аумағында, әуе 
кеңістігінде және оған жақын аймақтарда 
ұшуға толық тыйым салынған. Бұл шектеу 
арнайы бұйрық шыққанға дейін күшінде 
болатыны да ескертілді. Оған қоса, жағдайды 
жіті қадағалап, сапарды, әсіресе БА7 мен 
Парсы шығанағы елдеріне баруды мұқият 
жоспарлауды ұсынды. Қазір жағдай біршама 
тұрақтанған соң Израиль 24 маусым күні 
әуе кеңістігін қайта ашып, қысқа бағыттағы 
рейсттерді қалпына келтірді. Ал ұзақ 
қашықтықтағы бағыт 22 шілдеден бастап 
ашылады. Иран 28 маусымнан бастап 
орталық және батыс Иран үстінде 
халықаралық транзиттік тасымалға рұқсат 
берді. Бірақ Тегеран және кейбір аймаққа 
әуе қозғалысы шектеулі. 

Осы кейс қазақстандықтарға белгілі 
бір елге саяхаттамас бұрын сондағы саяси 
жағдайды шолып шығу керегін к"рсетті. 
50 елге табаны тиген саяхатшы-журналист 
Руслан Меделбек те қауіпсіз саяхаттау ке-
регін айтады. Ол Aviasales-тің Demalys 
media-сында саяхатшыға қажет жеті қағиданы 
жіктеген. 

«Алдымен, жоспар құрғанда елдегі 
саяси, эпидемиологиялық ахуалды бір 

қарап алыңыз. Мысалы, былтыр Африка 
елдеріне бармақ болдым, бірақ эпи-
демиологиялық жағдайдың қиындауына 
байланысты жоспарымды "згерттім. Егер 
сіз барған елде жаппай наразылық басталып 
кетсе, жағдай ушығып жатқан жерлерге 
бармаңыз. Сапарға шыққанда қажетті 
дәрі-дәрмек бар «дәрі қобдишасын» бірге 
алуды ұмытпаңыз. Дәріханадан тұмауға 
қарсы, ыстық к"терілгенде, бас, іш 

ауырғанда, аллергияға қарсы ішетін дәріні 
сатып алыңыз. Бұған қоса, барар жеріңіз 
сақтандыру талап етсе де, етпесе де елден 
сақтандыру жасатып алыңыз. 20 мың теңгеге 
жасатқан сақтандыру шетелде ауырып 
қалсаңыз 20 мың доллар үнемдеуге 
к"мектеседі. Қауіпсіз саяхат үшін барар 
елдегі Қазақстан елшілігінің мекенжайын, 
телефонын, жұмыс уақытын біліп алыңыз. 
Барар еліңізде елшілік жоқ болса, ең жақын 
елдегі елшілік жайлы ақпараттан хабардар 
болыңыз. Оған қоса, егер Еуропа не Азияға 
турға шықсаңыз, бір сапарда бірнеше қала 
немесе бірнеше елге баратын болсаңыз, аз 
жүк алыңыз. Себебі 10-20 келі чемоданды 
қонақүйден әуежайға не вокзалға сүйреп 
жүрген ыңғайсыз. Бастысы, саяхатта паспорт, 
құжаттар, ақша, банк картасы, телефонға 
сақ боламыз. Паспортымды арнайы 
целлофанға орап, рюкзагымдағы терең әрі 
мығым қалтаға саламын. Себебі аяқасты 
жауын жауып я с"мкем су болса, құжаттарым 
бүлінбеуі керек», – дейді ол.

Тәжірибелі саяхатшы айтқандай, адам-
ға ең керегі – қауіпсіз саяхат. SaparLa Tra vel 
тур-компания сының директоры Нұрсұлтан 
Нұрмаған бетұлының айтуынша қазір жағдай 
тұрақтанған. Дубайға рейстер күнделікті 
ұшса, Катарға рейс Астана қаласынан 10 
шілдеде, Алматыдан 12 шілдеде, Шымкент 
қаласынан 29 шілдеден бастап қалпына 

келеді. Туроператордың айтуынша, Дубай 
бағыты бойынша рейс кейінге қалғанда 
жолаушыларды 3-4 күн қонақүймен, тамақ-
пен толық қамтамасыз еткен. 

АЛАЯҚҚА АРБАЛЫП ҚАЛМАҢЫЗ
Маусым басталған соң, к"пшілік актив 

демалысқа қарағанда пассив демалыс 
түрін таңдайды. Туроператорлар осындайда 
Түркия, Египет, Вьетнам сұранысқа ие 

екенін айтады. Шомылу маусымы болған 
соң Түркияның ішінде Анталья жағалауын, 
Бодрумды, Егей теңізін таңдаса, Египетте 
Мысыр мен Шарм-эль-Шейх-қа тұрақ-
тайды. Мұның себебін тур-пакетте бәрі 
қосылған соң, бұл үлкен кісіні де, баланы 
да бірге ертіп жүруге тиімді екенімен 
тү сін діреді. Артық шығынсыз, пассив 
дема лыс "ткізгісі келетін жанға таптыр-
майтын ұсыныс деп отыр. 

«Қазір маусым болған соң, Вьетнамға 
соның ішінде Дананг қаласына турист 
ағылып жатыр. Қазақстаннан Нячанг 
қаласына саяхат бұрыннан сатылымда бар. 
Дананг биыл қатарға қосылды. Соған 
қарамастан, рейс к"п әрі турист жетерлік. 
Дананг – Вьетнамның ірі қаласы, Юнеско 

тізіміне енген. Хойан атты қаласы тағы 
бар. Қыдыратын жері к"п, экзотикалық, 
тро  пикалық аймағы бар, теңізге шомыла-
сыз. Пассив пен актив демалыс бірге 
қарас тырылған. Одан кейін Грузияны, 
7зер байжанды таңдайтындардың қатары 
к"п. Жасыл аймаққа, әсем табиғатқа 
тамсанады деп ойлаймын. @йткені тауда 
да, бауда да демаласыз. Айта кетерлігі, биыл 
қазақ стандықтар Шымкент арқылы Еуропаға 
саяхаттауды бастады. Scat әуекомпаниясы 
Мюнхен, Будапешт бағытын ашты. Сондай-
ақ Қытайға, соның ішінде Шанхайға тікелей 

ұшасыз. Меніңше, карантинге дейінгі 
рейстерді есепке алма ғанда, Қазақстаннан 
Шанхайға тікелей рейс болмаған», – дейді 
SaparLa Travel тур-компаниясының 
директоры Нұрсұлтан Нұрмағанбетұлы. 

Оның айтуынша, тиімді саяхаттау үшін 
демалысты ертерек жоспарлау қажет. Немесе 
«күйіп бара жатқан турды» уақытында 
қағып алған дұрыс. Туроператорлар мұндай-
да орын саны аз қалған соң, соны "ткізу 
үшін тиімді баға ұсынады. Айта кетерлігі, 
мамандар сіз бен бізге «жұмбақ» болған 
чартерлік рейске қалай билет алуға бола-
тынын да түсіндірді. 

«@кінішке қарай, чартерлік рейске 
билеттер ресми сайтта сатылмайды. Бұл – 
тур компанияларға тиесілі билет. Чартерлік 

рейс – тур ұйымдастыруға арналған рейс. 
Егер ұшақ ішіндегі орын толық "тпесе, 
тиімді бағада билет сатып алуға болады. 
Қазір алаяқтар к"п. Мұқият болыңыз, қай 
жақтан сатып алғаныңызды, бронь уақытын 
тексеріңіз. Билет электронды платформада 
сатылса да, аэропортқа барғанда жоқ болып 
шығуы мүмкін. Ескерерлігі, чартерлік 
рейсте баға ұшуға жақын қалғанда ғана 
арзандайды. Мысалы, қыркүйек айына 
чартерлік рейске билет сатып алғыңыз 
келсе, ойыңыздағы бағаны таба алмайсыз. 
Себебі баға жақындағанда ғана түседі. 
Шынтуайтына келгенде, бұл күйіп кетейін 
деп турған турдан қалған ұшақ билеті, тек 
жанында қонақүй бағасы қосылмаған», – 
дейді Нұрсұлтан Нұрмағанбетұлы. 

Тақырыпқа тұздық, мамыр айында 
Instagram желісінде бір блогер Алак"лдегі 
демалыс бағасын есептегенде 1 млн 100 
мың теңге шыққанын жазды. Содан 
Египеттегі демалыс арзан әрі тиімді болған 
соң, сол жаққа бет алған. Мұндай оқиғаны 
тұрғындар да растап отыр. 

 «2022 жылы отбасымызбен Түркияға 
барып, бірнеше қаласын араладық. Соның 
ішінде Антальядан 30 мың теңгеге жалдаған 
қонақүй бағасына тамағы да кірді. 
Т"ртжұлдызды қонақүй екені тағы бар. 
Таңдау к"п, аралап жүріп, ойыңдағы 
бағаға іздеп таба аласың. Былтыр Шығыс 
Қазақстан бағытындағы Аалак"лге бардық. 
Жатын-орын бір күнге 60 мың теңге. Оған 
тамағы кірмейді. Артықшылығы, к"л 
маңында орналасқан, адам қарасы аз. Үш 
күнге тамаққа 150 мың теңге жұмсадық. 
Жол шығыны, ұсақ-түйекке жұмсаған 
ақшаны есептеп тұрғаным жоқ. Мына 
ақшаны есептесеңіз, оп-оңай шетелге 
тур сатып алуға болады. Неге ел ішінде 
тиімді демалуға жағдай жасалмағанына 
таңырқаймын», – дейді Алматы қаласының 
тұрғыны 7нел Нұрбаева. 

Қош, ел ішіндегі жол түзеліп, қызмет 
к"рсету сапасы жақсарғанша, шетелге 
саяхаттайтындар к"беймесе, азаймайды. 
Бірақ ілгеріге қарағанда атпен жүрсе де, 
жалғызаяқ жолға түссе де, Саты ауылына 
тартып тұратындар бар. Ал турист тарту 
үшін – «жол түзелсін, жауапты орган, сен 
де түзел». 

Айзат АЙДАРҚЫЗЫ

САЛТЫ ӨЗГЕРДІСАЛТЫ ӨЗГЕРДІ
САЯХАТСАЯХАТ
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АЙМАҚ

ЖАҺАНДЫҚ ҚАУІП – 
ЖЕРГІЛІКТІ ЖАУАПКЕРШІЛІК

26 маусым – халықаралық нашақор-
лық қа және есірткі айналымының заң-
сыз дығына қарсы күрес күні. Бұл күн – 
бүкіл адамзатқа ортақ қауіпке айналған 
нашақорлықпен күресте бейжайлыққа 
жол бермеуді еске салатын маңызды дата. 
Аталған күнге орай Ақмола облысында 
есірт кіге қарсы бағытталған және сал-
ауат ты !мір салтын насихаттауға арналған 
айлық ресми түрде бастау алды. Бұл іс-
шаралар құқық қорғау органдары, білім 
беру мекемелері, медициналық ұйымдар 
мен қоғамдық құрылымдардың белсенді 
қатысуымен !ткізіліп жатыр. Мамандар-
дың айтуынша, айлық аясындағы ауқым-
ды іс-шаралар қолға алынған. Атап айт-
қанда, айлық шеңберінде !ңірде түрлі 
ин терактивті лекциялар, спорттық жа-
р ыс тар, флешмобтар, ашық есік күндері, 
скринингтік тексерулер мен ақпараттық 
науқандар ұйымдастырылып, жастардың 
есірткіден бойын аулақ ұстап, салауатты 
!мір салтын ұстануына баса назар ауда-
р ыл ып жатқанын атап !ткен ж!н. Осы 
мақсатта білім беру ұйымдарында жүйелі 
түрде түсіндіру жұмыстары жүргізіліп, 
оқу шылар мен студенттерге зиянды әдет-
тер ден аулақ болу жолдары кеңінен наси-
хат талуда. Тек есірткіге тәуелділіктен ада, 
дені сау, саналы ұрпақ қана қоғамның 
кемел болашағына үлес қоса алады.

НАШАҚОРЛЫҚ АХУАЛЫ: 
САНДАР С�ЙЛЕЙДІ

Статистикалық деректерге сүйенсек, 
2023 жылдың соңында облыста диспан сер-
лік есепте тұрған нашақорлардың саны 413 
адамды құраған. Бұл к!рсеткіш былтырмен 
салыстырғанда 2,4 пайызға т!мендеген-

імен, алғаш рет есепке алын ған дар дың 
саны 56 адамға жетіп, бұл !з кезегінде 
нашақорлардың санын 34 пай ыз дық 
!скенін айғақтап берген. Маман дар мұн-
дай !сімнің басты себебі ретінде түзеу 
ме ке мелеріндегі адамдарды меди ци на лық 
қамтамасыз ету функциясының Денсаулық 
сақтау министрлігіне берілуін деп атады.

– Аталған !сімнің негізгі себебі – 
қылмыстық-атқару жүйесі мекемелерінде 
жазасын !теп жатқан азаматтардың есе-
бі не алғаш рет медициналық тұрғыдан 
тір кеуге алынуы болып отыр. Бұл !згеріс 
Қазақстан Республикасы Президентінің 
2021 жылғы 19 шілдедегі №622 Жарлығы-

Ресми деректерге сенсек, 2023 жылы 
облыс к!лемінде жас!спірімдер арасында 
нашақорлық фактісі тіркелмегенімен, 
биыл К!кшетау қаласында екі жас!спірім 
қыздың есірткімен байланысы анықтал-
ған. Бұл жағдай білім беру мекемелері 
мен ата-аналар тарапынан бақылау мен 
ал дын алу шараларын күшейтудің аса 
маңызды екенін тағы бір мәрте дәлелдеп 
отыр. Жыл басынан бері 23 мыңнан 
астам адам профилактикалық тексеруден 
!тіп, 363 жағдайда токсикомания немесе 
есірткілік улану белгілері анықталған. 
Тексерілген дердің 8%-ы есірткі немесе 
психотропты заттарды қолданғаны 
дәлелденді.

АЛДЫН АЛУ – АЛДЫҢҒЫ 
ШЕПТЕГІ МІНДЕТ

Нашақорлықтың алдын алу бағы-
т ында облыстағы білім беру ұйымдарында 
ата-аналармен, оқушылармен кездесулер 
!ткізіліп, түсіндіру жұмыстары тұрақты 
түрде жүргізіледі. Сонымен қатар лек-
ция лар, семинарлар, тренингтер, спорт-
тық және мәдени іс-шаралар арқылы 
са ла уатты !мір салты кеңінен насихат-
талуда. Психикалық денсаулық орталығы 
наша қор лыққа тәуелді жандарды емдеу, 
оңалту және қайта әлеуметтендіру жұ-
мыс тарын жүйелі түрде жүргізуде. Облы-
с тық психи калық денсаулық орталығы-
ның мәлімет ін ше, былтыр профилакти-
калық емдеу мен 4 мыңнан астам адам 
қам тыл ған. Құ з ырлы сала !кілдері айлық 
шеңберінде ұйымдастырылған шаралар 
легі тек бір рет тік науқан емес, бұл – ұзақ-
мерзімді, жүйелі күрестің бір б!лігі. Мек-
тептер мен колледждерде интерактивті 
дәрістер мен семинарлар, жастар арасын-
д а спорттық жарыстар, ашық есік күн-
дері, скринингтік тексерулер мен кеңес 
беру жұмыстары – барлығы да есірткіге 
қарсы күрестің пәр менді тетіктеріне 
айналмақ.

ЕСІРТКІМЕН КҮРЕС –ЕСІРТКІМЕН КҮРЕС –  
ҰЛТ АМАНДЫҒЫНЫҢ КЕПІЛІҰЛТ АМАНДЫҒЫНЫҢ КЕПІЛІ

Күн сайын елімізде нашақорлық құрбандарының қатары ұлғайып бара жатқаны дабыл қағар-
лық деңгейге жетті. Бұл орайда тек құқық қорғау органдары ғана емес, жалпы қоғамның 
түйткілді мәселеге араласып, жақын-жуықтарын қорғап қалу ортақ міндетке айналғаны жөн 
болары сөзсіз. Ақмола облысында да аталған бағытта сала мамандарымен жүйелі жұмыс 
жүргізіліп келеді. Облыс аумағында есірткі бизнесі және нашақорлықпен күрес мақсатында 
айлық басталып, құзырлы сала өкілдері мен полиция шаралар легін бастаған еді.

Абзал АЛПЫСБАЙҰЛЫ,
Ақмола облысы

на сәйкес жүзеге асты. Аталған Жарлық 
«Қа  зақстан Республикасының мемлекет-
тік басқару жүйесін одан әрі жетілдіру 
шара лары туралы» деп аталады және осы 
құжатқа сәйкес, 2023 жылғы 1 қаңтардан 
бастап қылмыстық-атқару жүйесі меке-
ме  лерінде ұсталатын адамдарды медици-
на лық қамтамасыз ету функциясы Ден-
саулық сақтау министрлігінің қарамағына 
берілген болатын, – дейді Ақмола облыс-
тық Психикалық денсаулық орталы-
ғы ның бас дәрігері Александр Высоцкий.

«СПАЙС» ПЕН «ТҰЗ» –
 БАСТЫ ҚАУІП

Алаңдатарлық жағдайлардың бірі – 
синтетикалық есірткілердің кең таралуы. 
Бұған дейін !ңірде тіркелмеген «спайс», 
«тұз» секілді психобелсенді заттар бүгінде 
басты қауіптің біріне айналып отыр. Құ-
қық қорғау органдары бұл бағытта бел-
сенді жұмыс жүргізіп, синтетикалық 
ес ірт  кілердің таралу жолдарына тосқау-
ыл дауға тырысуда. Құқық қорғау орган-
дары мен дәрігер мамандар да бағасының 
арзандығы мен қолжетімділігі мұндай 
заттардың жастар арасында тез таралуына 
себеп болып жатқанын растап отыр.

«Masa media Kazakhstan» ЖШС, БСН 241240000018, таратылатыны туралы 
хабарлайды. Талаптар осы хабарландыру жарияланған күннен бастап екі ай 
ішінде келесі мекенжай бойынша қабылданады: Астана қаласы, Асфендияров 
к!шесі, 9-үй, тел: 8 701 268 42 78.

Әдебиет БЕЛГІБАЙҰЛЫ,
Қарағанды облысы

Су басқан жердің бірі ірі «Таир» сауда 
орталығының артындағы автотұрақ 
болды. Бұл аймақ ежелден су басу нүктесі 
ретінде белгілі. Мұның себебі жауын-
шашынды болғанда су кетер жер жоқ, 
ал су жиналып, аумақты нағыз к!лге 
ай нал дырады.

Қарағанды   әкімдігі: «Мәселенің 
маңыз дылығын мойындаймыз, оны 
шешудің жобасын дайындап қойдық. 
Жақын арада жаңа н!серді су ағызу 
жүйе сін т!сеу бо йынша ауқымды жұмыс-
тарды бастау жоспарлануда», – деген 
жауаппен құтылды.

Жоба диаметрі 600 миллиметрлік 
құбырларды пайдаланып, ұзындығы 
ша мамен 2,5 шақырым болатын кәріз 
жүйесін салуды к!здейді. Мұндай инфра-
құрылым жаңбыр суын қауіпсіз қашықтық-
қа тиімді түрде ағызып, қатты жауын 
кезін де де су басу қаупін азайтады.

«Жұмыстар аяқталғаннан кейін бұл 
учаскеде бұдан былай су тасқыны аймағы 
болмайды және қала тұрғындары ауа 
райы қолайсыз болса да оның бойымен 
еркін жүре алады», – деп сендірді Қара-
ғанды қаласының әкімі Мейрам Қожықов.

Дегенмен еріксіз сұрақ туындайды: 
мәселенің ауқымын түсініп, оны шешуге 
неліктен к!п жыл қажет болды? Қала 
тұр ғындары жылдар бойы қолайсыздық-
тарға тап болуда, жылда бір ж!нделіп 
жатқан «Таир» сауда үйінің аумағындағы 
жолға суағар неге жасамаған?

 «Қазгидромет» мәліметі бойынша, 
Қарағандыда 44,2 мм жауын-шашын 
түсті, айлық норма 43 мм, бұл – норманың 
103%-ы. Қарапайым тілмен айтқанда, 
ай сайынғы жауын-шашын небәрі үш 
сағатта жауды. Жолдарда су жиналып, 

электр қуатының үзілуі байқалды. Ком-
муналдық қызметтер күшейтілген режимде 
жұмыс істеді. Тұрғындар коммуналдық 
қызметке де рақмет айтады. Жұмыстың 
ауырлығына қарамастан, олар қаладағы 
жағдайды тұрақты ұстауға тырысты. 
Жұмысшылар н!сер құбырларына суды 
айдады, қаланың айналасында н!сер 
т!гетін торлар ашыл ды, кейбір аудандарда 
сору жұмыстары жүргізілді. 

Қарағандыда жауған жауын салдарын 
жоюға 80 жол жұмысшысы мен 60-қа 
жуық арнайы техника, оның ішінде 27 
сорғыш техника жұмылдырылды. Тәулік 
бойы кезекшілік ұйымдастырылды. 
Бағдаршам ның жұмысындағы кешегі 
олқылықтарды да айта кеткен ж!н. Қалада 
207 бағдаршам орнатылған. Сел салдары-
нан 10-ы жұмыс істемей қалып, кептеліс 
тудырды. Электрмен жабдықтауға келетін 
болсақ, «Қарағанды   Жарық» жауапкерші-
лігі шектеулі серік тестігінің ақпаратына 
сәйкес, барлық тұтынушылар электр 
қуатымен қамтылған. 

Мейрам Қожықовтың айтуынша, 
қатты жауын салдарынан қалалық қосалқы 
стансалар жұмысында технологиялық 
ақаулар болған. Қазіргі уақытта кейбір 
тұтынушыларға электр жарығы қайта 
бер ілді. Қала бойынша қайта қосу жұмысы 
жалғасып жатыр, сондықтан кей жерлерде 
уақытша жарық !шірілуі мүмкін. Бұл – 
қауіпсіздік мақсатындағы шара.

«Тұрғындардан түсіністікпен қарауды 
сұраймын. Бірқатар бағдаршам қайта іске 
қосылды, қалғандарына қатысты тексеру 
жүріп жатыр. Мамандар оқиға орнында 
жұмыс істеп жатыр», – деді әкім.

Сонымен қатар жаңбыр Кеншілер 
даңғылы бойындағы жолды да селге 
айналдырды. Н!сер жауын салдарынан 
к!ліктер жүре алмай қалды. Бұл жерде 
де суағар қарастырылмаған болып шықты.

Қарағандыда бір тәулікте бір айлық жауын-шашын жау-
ды. Осындай қалыптан тыс жаңбырдың салдарынан 
бірнеше сағаттың ішінде қала көшелерін, аулалары 
мен жолдарын су басты. 

СУМЕН КЕЛГЕН СЫНАҚСУМЕН КЕЛГЕН СЫНАҚ

Атаулы іс-шара Global of RE-
CORDS халықаралық ұйымының 
бастамасы мен жүзеге асты. Ансамбль-
дің к!ркем дік жетекшісі Шолпан 
Қорғанбек бұл рекордты ұлттық бол-
мысты жаңғырту мен тарихи жады-
мызды сақтауға бағытталған ма ңыз ды 
бастама деп бағалайды. Ансамбль 
құрамында талантты 18 музы кант !нер 
к!рсетті. Мерекелік шарада қа зақтың 
т!л күй лерімен қатар, заман ауи және 
шетелдік ком поз иторлардың шығар-
ма лары ұлт тық аспаптарда орындалды. 
Домбыра мен қобыз, шертер мен жеті-
ген, сыбыз ғы, саз сыр най және дауыл-
паз секілді ас паптардың үні сахнадан 
күмбірлей т!гіліп, к!рер менге ерекше 
әсер сыйлады. Мәдени кеш шымыл-
ды ғы «Құлагер» күйімен ашылып, ары 
қарай Құрманғазы мен Тәттімбет сын-
ды ұлы күйшілердің таңдаулы туынды-
ларын орындау арқылы жал ғас ын 
тап ты. Абай әндерінен құрыл ған по-
пурри де қазақ ән-күй !нерінің терең 
сырын аша білді. Ал кештің 80-ші 
туын дысы ретінде саз тобының к!р-
кем дік жетекшісі Шолпан Қор ған бек-
тің дирижерлігімен «Ғасыр лар үні» 
атты композициясы тыңдар ман дар 
назарына ұсынылды.

«Қорқыт» бес жыл бұрын отандық 
және шетелдік композиторлардың 75 
музыкалық туындысын 4 сағатта ор-
ын  дап, рекорд тіркеген еді. 

«Бұл рекордты тіркеу үшін бірнеше 
уақыт бойы ауқымды зерттеу жұмысы 
жүргізілді. «Қорқыт» этноансамблінің 

бұған дейінгі жетістіктері де ескерілді. 
Олар әлемдегі ең күрделі музыкалық 
рекордтар санатына енді. «Қорқыт» 
этномузыкалық аспаптармен ұйым-
дас тыр ыл ған рекордтар рейтингінде 
4-орында тұр. Сондай-ақ, нотасыз, 
дирижерсіз, үзіліссіз – нон-стоп ре жи-
мінде этникалық әндер мен ком по зи-
ция ларды орындауы ерекше», – деп 
атап !тті Global Book of Records халық-
аралық ұйымының Азия-Аф рика ди-
визионы бойынша бас тір кеуші офи-
це рі Қуандық Құдайбер генов. 

«Қорқыт» ансамблінің рекорды 
халықаралық деңгейде тіркеліп, 
оның кәсіби бағалануы арнайы ма-
ман дардың қатаң сараптауынан !тті. 

ҚАЗАҚ МУЗЫКАСЫНДАҒЫҚАЗАҚ МУЗЫКАСЫНДАҒЫ

Елорда төрінде жаңа әлемдік рекорд тіркелді. 
Е.Рахмадиев атындағы мемлекеттік академиялық 
филормониясы «Қорқыт» дәстүрлі саз тобының 
10 жылдық мерейтойына орай музыкалық марафон 
өткізді. Саз ансамблі 80 шығарманы 4 сағат 20 
минутта үздіксіз әрі дирижердің сүйемелдеуінсіз 
орындап, ұлттық музыкада тұңғыш рекорд орнатты.

Рекордты бағалау процесіне әлемдік 
және қазақстандық профессорлар, 
музыка саласының білікті мамандары 
мен композиторлар қатысты. 

«Бағалау шынайы әрі объективті түрде 
жүргізілді. Негізгі к!рсеткіштің есептелуі 
мен растығын халықаралық комиссия 
бақылап, Мумбай және Ду бай қалаларын-
дағы кеңселер желі де тікелей қадағалады. 
Сонымен қа тар Беларусь елінен арнайы 
халықара лық сарапшы келді. Бұл – 
академия лық талаптарға сай тіркелген 
рекорд. Белгіленген шы ғар малар тізімі 
мен олардың ноталық әуендерінің дұрыс 
орындалуы толықтай расталды», – деді 
Қуандық Құдай бергенов.

Ділназ РАФАИЛ

«Қорқыт» этномузы-
калық аспаптармен 
ұйым дас тыр ыл ған 
рекордтар рейтин-
гінде 4-орында тұр. 
Сондай-ақ, нотасыз, 
дирижерсіз, үзіліссізٶ– 
нон-стоп ре жи мінде 
этникалық әндер мен 
ком по зи ция ларды 
орындауы ерекше.

РЕКОРДРЕКОРД



Сол сияқты біз де халық ауыз әдебиетіндегі 
аңыз-ертегілерімізді жаңғыртуымыз керек. 
Сонда шетел қазақ тарихымен, мәдениетімен 
жақынырақ таныса алар еді. 

«Толағай» мультфильміндегі мәселе қазір де 
бар. Қаншама ауыл әлі де ауызсусыз отыр. То-
лағай #з ауылына су жеткіземін деп тауды к#теріп 
әкеледі. Біз оны саршұнақты құтқару үшін аяғы 
тайып, таудың астында қалғандай етіп к#рсеттік. 
Қазір де ауылдан шыққан мықты азаматтар #з 
туған жеріне су құбырларын тартып, гүлденуіне 
атсалысып жатса қуаныш емес пе? Олардың То-
лағайдан несі кем? Міне, бүлдіршін бойындағы 
патриоттық сезімді мультфильмдер арқылы осы-
лай к#рсетуге болады. Менің арманым – қазақ 
ертегі кейіпкерлерін экранға шығару. Бәрі қа-
ражатқа келіп тіреледі. Ертегінің тәрбие құралы 
екенін министрлер түсініп, қаржы б#ліп жатса, 
экранға шығару біздің қолымыздан келеді. 

ҚАЗАҚ АНИМАЦИЯСЫ 
БЛЕК ОТАУ ТІГУІ КЕРЕК

– Қазақ анимациясы қай деңгейде? Болашақта 
қай бағытта дамуы керек?

– Осыдан бірнеше жыл бұрын министрліктің 
бір жиналысына қатыстым. Сол жерде барлығы 
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АЙНА

Шығармашылық кеш Мұхтар Шаханов с#зін жазған 
танымал әндердің оркестрде орындалуымен басталды. 
Ұйымдастырушылардың айтуынша, әдеби кешке 200-ге 
жуық адам қатысқан. Университеттің NU Poetry клу-
бының мүшелері ұйымдастырған алғашқы шара бір ай 
дайындықты қажет еткен. 

–  Мұхтар Шахановты шығармашылық кешке шақы-
ру бастамасы клубымыздың бір мүшесінен шыққан еді. 
5кінішке қарай, #зі бүгін келе алмады, бірақ барлық 
ұйымдастыру жұмыстарын қашықтан атқарды. Жал-
пы, кеш жоспардан тыс, тосын түрде #тті әдетте жаз 
мезгілінде біз іс-шаралар ұйымдастырмаймыз. Алайда 
осындай мүмкіндік туған соң, бастапқыда кездесуді 
қала ішінде #ткізуді ойладық. Кейін Студенттік қызмет 
департаментінің қолдауымен бұл шараны университет 
қабырғасында, ауқымды түрде #ткізуді ж#н к#рдік. 
Шынымды айтсам, мұнша к#п адам жиналады деп күт-
пеген едік. Біз келісс#здерді маусым айында бастадық, ал 
кештің дәл ақынның туған күнімен тұспа-тұс келуі – #те 
ерекше әрі мәнді болды. К#птеген студент үшін Мұхтар 
Шахановтың шығармашылығы – жеке тарихының бір 
б#лшегі. Біз оның #леңдерін оқып #стік, мектепте де, 
университетте де талдап, жатқа білдік. Біздің клубта 
#зі #лең жазатын жастар аз емес, солар үшін бұл кезде-
су – нағыз шабыт пен үлкен рух берген сәт болды, – деді 
NU Poetry клубының вице-президенті Дарья Калинина.

Мұхтар Шаханов – қазақ әдебиеті мен қоғамдық 
#мірінің к#рнекті тұлғаларының бірі. Шығармашылық 
жолын, әдебиетті азаматтық белсенділікпен ұштастыра 
білді. Осындай #лең тармақтарын жатқа айтқан бір 
топ ұстаздар Мұхтар Шахановтың шығармашылығы 
жастарға бағыт әрі үлгі болатынын айтты. 

– Бүгін айрықша күн, Мұхтар аға – ұлттық рухтың 
символы. Ол #леңімен ғана #неге жасаған жоқ, жан-дү-
ниесімен, жүрек айқайымен #рнек салды. Мұхтар аға мен 
Т#леген Айбергеновтің достығы керемет болған. Т#леген 
Айбергенов Мұхтар Шахановқа «Сағыныш» деген #лең 
арнады. Т#рт циклдан тұрады. 

«Сағындым жаным, мен сені!
К#ркіңді жүрген қуаныш қылып, мендей ме екен 

бар ағаң...
Шын інім болсаң, бас бұрма, жаным, #сек-ғайбатқа 

бораған». Студент кезімізде біз осындай достыққа 
ұмтылдық, үлгі тұттық. Мұхтар Шаханов – тек к#ркем 
поэзия #кілі ғана емес, 70-жылдары қазақ әдебиетіне 
жаңа серпін әкелген, Аралды сақтап қалу жолында 
күрескен, сондай-ақ 1986 жылғы Желтоқсан оқиғасынан 
кейін әділеттің үнін жеткізген тұлға. Мұндай жанмен 
кездесу – жастар үшін үлкен құндылық әрі тағылымды 
сабақ, – деді Назарбаев университетінің профессоры, 
Ұлттық мәдениет орталығының жетекшісі Гүлтас Құр-
манбай.

Кеш барысында қонақтарға ақынның шығар-
машылығы мен #мір жолына қатысты сұрақтар дайын-
далып, сергіту сәті ретінде ойындар ойналды. Сондай-ақ 
М.Шахановтың қолтаңбасы қойылған сатылымдағы 
кітаптар келген қонақтардың қолына тиді.

С. БЕГІМБАЙ

Кеше  Қазақстанның  Еңбек  Ері ,  қоғам 
қайраткері Мұхтар Шаханов 83 жасқа толды. 
Мерейлі күнге орай Назарбаев университетін-
де студенттер халық жазушысымен кездес-
ті. Жастар ұлт руханияты мен мәдениетіне 
өлшеу сіз үлес қосқан ақынның кешін ұйымда-
стырып, өлең-жырларын оқыды.

– «Тоқты мен Серке» әу баста «Қошқар мен 
Теке» атауымен жарық к4рген еді. Кейін жобаның 
аты не үшін ауысты? 

– Иә, мультфильмнің бастапқы атауы «Қош-
қар мен Теке» болды. Бірақ ол 2D форматында 
жасалған еді. Ал «Тоқты мен Серке» Balapan те-
леарнасымен бірігіп жасап жатқан жоба болған-
дықтан атын #згерттік. 5йткені авторлық құқық 
бойынша «Қошқар мен Текенің» 1-2 серия лары 
Қазақфильмнің тапсырысымен жасалған. 
Сондықтан авторлық құқыққа байланысты 
мультсериалдың атын #згерттік. Кейбіреулер 
«Тоқты ұрғашы қойдың аты емес пе?» деп сынап 
жатады. Қазақта «Еркек тоқты құрбандық» 
деген с#з бар. Жылқы тай, д#нен, құнан болып 
б#лінетіні сияқты, қой да жас айырмашылығына 
қарай б#лінеді. Қозы алты айға толғанда тоқты 
болады. Тіпті, журналистер де т#рт түліктің жас 
ерекшелігін зерттемей жатып, осындай жаңсақ 
сұрақтар қойып жүр. Серке к#біне үйірдегі еш-
кілерге басшылық жасайды. Халық арасында 
«к#шті серкедей бастап жүр» деген теңеулер 
де бар. Мультфильмді тек балалар ғана емес, 
үлкендер де к#реді. «Тоқты мен Серкеде» ай-
тылған с#здер ел арасына кең тарап, жастардың 
трендінен түспей жүр десек те болады. 

– «Тоқты мен Серкенің» толықметріне кіш-
кентай к4рермендерді қандай қызықтар күтіп тұр? 

– Balapan телеарнасымен бірігіп жасаған 
жоба болғандықтан, біз бір сағаттық оқиға ой-
лап таптық. Толықметрде Тоқты мен Серкені 
ет сататындар қорадан ұрлап, басқа жаққа қамап 
тастайды. Ол жақта Тоқты мен Серке басқа да 
жануарлармен танысады. Ауылын, #з қорала-
рын, атасы мен апасын сағынады. Осылайша, 
олар қамаудан шығудың неше түрлі әдістерін 
ойлап табады. Толықметрлі анимациялық 
фильмге жаңа кейіпкерлер де қосылды.  «Қыли» 
деген қоян басында Гектордың к#мекшісі болып 
жүреді де, кейін Тоқты мен Серкені жақсы к#ріп 
кетеді. 

– Кішкентай к4рерменнің к4бі Тоқты мен Сер-
кеде Апокты жақсы к4реді. Апоктың бұзықтығына 
қол соғып қуанып отыратындар да бар. Жалпы, 
қазіргі балаларға қандай кейіпкер ұнайтынын 
зерттейсіздер ме? Апок бар сериялар неге аз?

– Иә, Апоктың образы #зімізге де ұнайды. 
Бірақ мультфильм Тоқты мен Серке туралы 
болғандықтан, Апоктың сериялары аз. Ол қаланың 
баласы. Атасы мен әжесіне тек демалыста келіп 
тұрады. Апок келсе, Тоқты мен Серкенің мазасы 
кетеді. Себебі ол Тоқты мен Серкеге тыныштық 
бермейді. Біз де ауылда #скен баламыз. Кішкентай 
кезімізде қой шомылдырып, қойдың үстіне мінген 
қызықты оқиғалар бізде де болған. Сондай #мір-
ден алынған оқиғаларды Апок арқылы жеткіздік. 
Тоқты мен Серке де қарап отырмай, Апокқа қарсы 
әрекет етеді. Балаларға мультфильм қызық болуы 
үшін, біз балалардың #з тілінде мәтін жазамыз. 
«Елу жылда ел жаңа» дейді. Қазіргі балалар әзіл 
с#з болмаса, қимыл-қозғалыстары жылдам, қызық 
болмаса мультфильм к#рмейді.  

ҚАЗАҚ ЕРТЕГІЛЕРІНДЕ ШЕТЕЛДЕ ЖОҚ 
КЕЙІПКЕРЛЕР БАР

– Осы уақытқа дейін «Сақ» киностудиясы 
«әл-Фараби», «Т4ле би», «Домалақ ана», «Дина. 
Күй құдіреті» сынды бірнеше туынды жасап, қа-
зақ анимациясына ғана емес, кино индустрияға 
да елеулі үлес қосуда. Киностудияның негізгі 
мақсаты қандай? Жалпы, мекемеде қанша кадр 
жұмыс істейді? 

– Кино саласында Қазақстан ұлттық теле-
арнасының тапсырысымен тарихи фильмдер 
түсірдік. «Т#ле би», «әл-Фараби», «Дина. Күй 
құдіреті» фильмдері осыған мысал. Бірақ «Сақ» 
киностудиясының негізгі бағыты балалар фильм-
дері мен мультфильмдер. Атап айтсам, Balapan 
телеарнасында 7 жыл бойы рейтингте к#ш бастап 
тұрған «Томпақ» фильмін біз жасадық. Қазір де 
балалардың сүйіп к#ретін сериалдарының бірі. 
Сосын бүлдіршіндерге әр күн сайын жақсылық 
жасауды насихаттайтын, тәрбиелік мәні бар 
«Қалқанқұлақ» телесериалы да біздің #нім. «Сақ» 
киностудиясында 20 шақты адам жұмыс істейді. 
Олардың кейбірі – 3D, спецэффект жасайтын 
мамандар. 3D жасаған кезде әрбір кейіпкерді 
қаңқасынан бастап құрастырады. Оған терінің 
түсін таңдап, кейін түгіне дейін қаптап, дайын 
болған кезде аниматорларға береді. Ал аниматор-
лар кейіпкердің қимыл-қозғалысын жасайды. 
Мульфильм жасау – «инемен құдық қазғандай» 
жұмыс. Сапасы жағынан біз жасап жатқан 

«Кинодан қалай пайда табамыз?» деп талқы-
лады. Сол кезде Президентіміздің «Балаларды 
отансүйгіштікке, еңбекқорлық пен жақсылыққа 
мультфильм арқылы тәрбиелеңдер» деген с#зін 
атап айттым. Мемлекет басшысы «Мульт-
фильмнен пайда табыңдар» деп айтқан жоқ. 
Біз балаларды тәрбиелі, еңбекқор, мейірімді, 
жақсы азамат етіп #сірсек, біздің пайдамыз сол. 
Жиналыста отырған азаматтар осы с#зден кейін 
«бұл да ж#н екен» деп бір-біріне қарап бас изеді. 
Нарықта қазақтың т#л ертегілері болмағаннан 
кейін, балаларымыз шетелдің мультфильмдерін 
к#ріп, солардың менталитетімен тәрбиеленіп 
жатыр. 

Мемлекет кино индустриясына жыл сайын 
белгілі бір м#лшерде қаржы б#леді. Мысалы, сол 
қаржыны торт деп елестетсек, тарихи фильмдер-
ге, мықты режиссерлерге торттың үлкен б#лігін 
б#ліп береді. Ал балалар фильмдері мен анима-
ция ұмытылып, торттың кішкене б#лігіне ғана 
ие болады. Мұндай жағдай болмас үшін, қазақ 
анимациясы #зі б#лек отау тігуі керек. Кеңестік 
дәуірде «Союзмультфильм» б#лек болған. Сол 
сияқты балалар киностудиясы Қазақфильмнің 
ішінде емес, б#лек болуы керек. Президентіміз 
мультфильмдер мен балалар фильмдерін креа-
тивті индустрияға кіргізді. Алайда креативті 
индустрияда тек туризм бағыты ғана жұмыс 
істеп тұр. 

– Қазақстандық тұңғыш телевизия анимато-
ры Bмен Қайдардың 4зі сіздердің еңбектеріңізді 
оң бағалап, батасын беріпті. Сол жайлы айтып 
беріңізші? 

– Бастапқыда киностудиямыздың аты 
«Жебе» болған. Алғашқы #німіміз «Алдар к#се 
мен шайтандар» атты мультфильм еді. Бірінші 
жасаған мультфильміміз болғандықтан Т.Жүр-
генов атындағы #нер академиясына Lмен 
Қайдаров ағамызды іздеп барып, жобамызды 
к#рсеттік. Ол кісі: «Шымкентте жүріп қалай 
мультфильм жасап жатырсыңдар? Біз мында 
курстық жұмыс қана жасап жүрміз» деп таңғал-
ды. Аудиторияда студенттермен отырып, біздің 
мультфильмді к#ріп, к#зіне жас алды. «Бар 
екенсіңдер ғой. Қай жақта жүрсеңдер де қазақ 
анимациясын дамыта беріңдер» деп батасын 
берді. Кейін біз «Алтын Жебе» деген халықара-
лық анимациялық фестиваль #ткіздік. Сол кезде 
оңтүстікте анимацияның жақсы дамып жатқа-
нын к#рді. «Шымкент анимацияның отаны 
болуы керек» деп #з аузымен айтты. Қазір «Сақ» 
киностудиясының 20 жылдам астам тәжірибесі, 
қоржынында 50-ден астам мультфильм бар. 
Оның сегізі қазақфильмнің тапсырысымен 
жасалған. Керей мен Жәнібек хандар туралы 

туындылар «Маша мен аюдан» кем емес. Оны 
#здеріңіз салыстырып к#рсеңіздер де болады. 
Қазір тапсырыспен «Алан туралы аңыз» деген 
мультфильм жасап жатырмыз. Бұл жобада Ба-
рыстың баласы Алан елін, жерін қорғайтын 
батыр ретінде танылады. Шетелде «Кунг-фу 
Панда» сияқты танымал мультфильмдер бар. 
«Алан туралы аңыз» да сапасы жағынан жоғары, 
шетелге де шығаруға лайық мультфильм болып 
шықпақшы. 

– Тарихи жобалар жасаған кезде балаларға 
қызықты болуы үшін қандай әдістер қолданасыз-
дар? 

– Балаға тәрбие беру үшін анимация мен 
киноның р#лі #те зор. Бізде балалар фильмдері 
#те аз. Жоғарыда айтып #ткендей, «Томпақ», 
«Қалқанқұлақ» сияқты балалар фильмін к#бірек 
жасауымыз қажет. Мұндай туындылар балаларды 
елін сүюге, еңбекқорлыққа, білім алуға баулиды. 
Сосын ертегілерді фильм ретінде жасауымыз 
керек. «Сақиналар әміршісі», «Нарни оқиғасы», 
«Хәрри Поттер» туралы фильмдерді бәрі қызыға 
тамашалайды. Қазақ ертегілерінде шетелде жоқ 
кейіпкерлер бар. Солардың бірде-біреуін әлі 
ешкім кино ретінде таспалаған жоқ. Ұлттық кино 
қорына «Алтын сақа» деген ертегі фильмді 3-4 
рет ұсындық. Бәрі жақсы бағаласа да, белгісіз 
себептермен ертегі киномыз #тпей қалды. Тау-
соғарларды тірілтуге де, спецэффект жасауға да 
біздің тәжірибеміз жетеді. «Сақ» киностудиясы 
ертегілерді экранға шығаруға дайын. Бірақ соған 
министрліктен, жоғары жақтан қолдау керек. 
Алпамыс, Қобыланды батыр жырларын да к#-
гілдір экранға шығаруымыз қажет. К#рші Ресей 
#здерінің «Три богатыря» ертегісіне мультсериял 
түсіріп тастаған. Шетелдік «Муланның» ішінде 
біздің к#шпенді ата-бабаларымыз бейнеленген. 

ҰЛТТЫҚ РУХТЫҢ ҰЛТТЫҚ РУХТЫҢ 
СИМВОЛЫСИМВОЛЫ

Бүгіннен бастап «Тоқты мен Серкенің» толықметрлі анимациялық фильмі 
көрерменге жол тартты. Қаншама жыл өтсе де, аталмыш туынды қазақ 
баласының сүйіп тамашалайтын мультфильмдерінің қатарынан түскен 
жоқ. Дегенмен көпшілік «Тоқты мен Серке», «Қажымұқан», «Толағай» 
атты мультфильмдердің Шымкентте шығарылғанын біле бермейді. Біз 
режиссер-сценарист, мәдениет қайраткері Батырхан Дәуренбековпен 
сұхбаттасып, «Сақ» киностудиясының жобалары, қазақ анимациясының 
болашағы жайлы сұрадық. 

Батырхан ДӘУРЕНБЕКОВ, 
режиссер-сценарист: 

МУЛЬТФИЛЬМ АРҚЫЛЫМУЛЬТФИЛЬМ АРҚЫЛЫ
ПАТРИОТИЗМГЕ БАУЛИМЫЗПАТРИОТИЗМГЕ БАУЛИМЫЗ

Balapan телеарнасымен бірігіп жасаған жоба 
болғандықтан, біз бір сағаттық оқиға ойлап таптық. 
Толықметрде Тоқты мен Серкені ет сататындар қорадан 
ұрлап, басқа жаққа қамап тастайды. Ол жақта Тоқты мен 
Серке басқа да жануарлармен танысады.

«Қазақ елі» толықметрлі анимациямыз Каирде 
90 мемлекет қатысқан додада, 3 бірдей жүлдені 
жеңіп алған. 

– «Сақ» киностудиясының алдағы жоспарлары 
қандай?

– Біздің алға қойған мақсатымыз шетелдік 
нарыққа шығу. Қазіргі толықметрлі «Тоқты 
мен Серкені» де #зге тілдерге аударып, шетелге 
шығарсақ болады. Себебі оқиғасы қызық. Ал 
«Алан туралы аңыз» патриоттық бағыттағы 
«Кунг фу Пандадан» кем емес туынды болмақ. 
Осы жылдың аяғына дейін бұл жобаны бітірсек, 
үлкен экранға келесі жылы шығады. Режиссері 
Азамат Ерназаров деген жас маман. Lрине, біз 
қазір жастарды да үйретіп, қазақ анимациясына 
#з үлесімізді қосып жатырмыз. 3D, спецэффект 
жасайтын мықты мамандарымыз бар. Айталық, 
«Қазақ хандығы» киносында әскерлерді, киіз 
үйлерді к#бейткен, шайқастағы садақ қадалатын 
сәттердің барлығын «Сақ» киностудиясының 
мамандары жасап шыққан. Фильмнің соңында 
да жазылған. 

– Bңгімеңізге рақмет! 
Сұхбаттасқан 

К4ктем ҚАРҚЫН


